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A je zase po létě. 
Vlaštovky od začátku srpna posedávají v čím dál 

větším množství na drátech, zeleň už není tak šťavna-

tá, na sklizených polích bledé strniště s kulatými balíky 

slámy. Konec prázdnin ani raný podzim nikdy nebyla 

má oblíbená období a myslím, že to tak měl kdekdo. 

O to víc mě příjemně překvapuje, jak se nynější děti 

po jarní nechtěné pauze do školy všeobecně těší.

A to i přes nutnost stálého dezinfi kování rukou 

a dalších opatření. Nejen děti, ale i dospělí chtějí, 

aby všechno bylo zase normální. Aby mohli chodit 

do práce a za zábavou, jezdit na dovolenou kam 

chtějí, navštěvovat známé bez omezení, žít si svůj 

běžný život, byť s rouškou na obličeji.

Oproti minulým vydáním se i zářijový měsíčník 

pokouší vypadat jako dřív a nabídnout čtenářům 

co nejvíc informací a zajímavých akcí. Samozřejmě 

doufáme, že se všechno avizované uskuteční v uve-

dených dnech a nic se zase nebude přesouvat či 

rušit. Právě v důsledku přesunutých termínů spolu 

s těmi normálně plánovanými je září plné spousty 

nejrůznějších možností, jak strávit volný čas. Zářijový 

měsíčník se tím nafoukl na dvacet osm stran!

Ve velkém sále kulturního centra se během měsíce 

odehrají koncerty Jiřího Šindeláře i Josefa Fouska. 

Milovníci tance tu nevynechají Setkání s písničkou 

a ctitelé stříbrného plátna by neměli zapomenout 

na Kinokavárnu a kultovní fi lm Samotáři. Děti jsou 

sem srdečně zvány na animovanou Ovečku Shaun: 

Farmageddon a pohádku Kouzelné křesadlo.

Městská galerie V. Olivy už dávno neslouží jen ná-

vštěvníkům výstav, i když během posvícení tu dvě 

kratší budou k vidění, totiž výstava bonsají a Včelař-

ského spolku. Možná přiláká trochu jinou klientelu 

než fotky či obrazy.

Na posvícení se chystají i dvě větší výstavy do Slav-

nostního sálu MěÚ. Strašecký fotbal letos slaví 

100 let a skauti 30 let svého trvání. K nim se přidá 

SOU s podzimními květinami.

Zajímavé akce se neodehrávají jen v kulturním 

centru. Čtenáři jistě bedlivě sledují program Muzea 

T. G. M. i Klubu cesty za poznáním nebo aktivních 

jednotlivců a místních spolků.

Zlatým hřebem a jednoznačným králem všech pro-

jektů však bude jednodenní vystavení originálu hlavy 

Kelta, který byl nalezen za 2. světové války otcem 

a synem Šlajchrtovými u Mšeckých Žehrovic. Vzácný 

objekt je a bude uložen v Národním muzeu, které ho 

odteď už nikomu nemíní půjčovat. V sobotu 19. září 

tak bude poslední možnost spatřit originál hlavy 

na vlastní oči, aniž by bylo nutno cestovat za ním 

do Prahy. Do poslední chvíle nebylo jisté, zda se akci 

ve Strašecí podaří uskutečnit, především kvůli nároč-

ným podmínkám zápůjčky. 

Nakonec se vše podařilo a hlava bude! NKC spolu 

s Muzeem T. G. M. na tento den připravilo tematicky 

laděný program s keltským ležením u kostela a ir-

skou a skotskou hudbou na Komenského náměstí.

Přejeme krásný, veselý a snad i bezstarostný podzim!

Lída Fafl íková
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Rozpočtové opatření
Rada města přijala desáté rozpočtové opatření 

vynucené zvýšenými neplánovanými příjmy za pro-

nájem kanalizace Technickým službám (484 tisíc 

korun) a za prodej pozemků pod trafostanicemi 

ČEZu (396 tisíc korun). Město je použije pro ná-

kup jiného pozemku a budování nové kanalizace.

Informace z 42. zasedání rady města dne 22. června
Zateplení bude
Rada města schválila cenovou nabídku na zatep-

lení domu č.p. 997 pronajatého místní organizaci 

rybářů ve výši 300 tisíc korun.

Sleva na nájemném
V souvislosti s vyhlášením dotační výzvy mi-

nisterstva průmyslu a obchodu z 19. 6. „COVID 

– Nájemné“ rada města opětovně projednala 

žádosti o prominutí a slevu nájmu a čtyřem 

podnikatelům působícím v objektech města po-

skytla slevu na nájemném ve výši 30 % za období 

od 1. 4. do 30. 6. 2020.

Karel Filip

Rozpočtové opatření
Rada města přijala rozpočtové opatření k zapo-

jení neplánovaných příjmů, jako příspěvek na na-

výšení kapacity VOV o nové stavebníky (130 tisíc 

korun) nebo dotaci na dovybavení jednotky SDH 

(150 tisíc korun).

Informace z 43. zasedání rady města dne 13. července
Podíl pro město
Rada města projednala účetní závěrku a hospo-

dářský výsledek Technických služeb za rok 2019. 

Rozhodla, že ze zisku ve výši 893 097 Kč bude či-

nit podíl pro město 700 000 Kč.

Schválená nabídka
Rada města schválila na základě výběrového ří-

zení nabídku Ing. arch. Martina Jirovského, Atelier 

M.A.A.T. Tábor, na zpracování územní studie „US1“ 

za cenu 254 100 Kč. Jedná se o studii zastavitelné-

ho území Čelechovické stráně.             Karel Filip

Na tomto svém zasedání se rada města věnovala 

přípravě nadcházejícího zasedání zastupitelstva.

Oprava a rekonstrukce chodníků
Dále schválila náklady na opravu chodníku před 

dvěma domy v Husově ulici ve výši 252 000 Kč. 

Informace z 44. zasedání rady města dne 3. srpna
Náklady za materiál bude hradit společenství 

vlastníků bytových jednotek.

Rada města též schválila cenovou nabídku Tech-

nických služeb na rekonstrukci části chodníku 

v Havlíčkově ulici za 194 tisíc Kč.

Karel Filip

Zápisy z jednání rady města a zastupitelstva 
města – upravené ve smyslu zákona o ochraně 
osobních údajů – jsou k dispozici na webových-
stránkách města: www.novestraseci.cz.      (red)

Od začátku školního roku dojde k dokončení plá-

nované rekonstrukce silnice II/237 na Rakovník. 

Bude se jednat o poslední etapu od mostu nad 

nádražím ke kruhovému objezdu u Lidlu. Proto-

že v této etapě nelze použít světelnou signalizaci 

(semafory), stane se tato část opravované silnice 

dočasně jednosměrkou.

Z obce Ruda se řidiči do Nového Strašecí dosta-

nou bez omezení (od odbočky na nádraží jedno-

Z Rudy do Nového Strašecí 
od 1.září jednosměrně

směrně). Opačně však bude připravena řada ob-

jízdných tras.

Do obce Ruda budou osobní vozidla a linkové au-

tobusy objíždět přes Řevničovské nádraží. Osobní vo-

zidla do Rakovníka budou mít značenou objízdnou 

trasu přes křižovatku Na Šustně a Lišany a nákladní 

doprava bude objíždět po Karlovarce až za železniční 

přejezd u nádraží Hořesedly a přes obec Kněževes.

Oprava vozovky je plánována od 1. 9. do 31. 10. 2020.

Vladimír Kozel

Parkoviště u Sokolovny, kde mají motoristé mož-

nost nechat auto zdarma, bylo v poslední době 

zneužíváno k odstavení nepojízdných vozidel nebo 

k zaparkování nemotorových zařízení jako jsou na-

příklad obytné přívěsy.

Parkoviště má však sloužit svému účelu, a ne být 

garáží pod širým nebem.

K odstranění těchto neduhů bylo rozhodnuto, 

že maximální parkovací doba zde bude 10 ho-

din. Parkoviště bylo označeno novým dopravním 

značením č. IP 13 b (Parkoviště s parkovacím ko-

toučkem). Tato dopravní značka znamená časově 

Zateplení NKC
Probíhá realizace projektu Snížení energetické 

náročnosti Kulturního centra v Novém Strašecí, 

Okružní 934. Jeho předmětem je kompletní za-

teplení budovy NKC (fasáda, střecha), související 

opravy pláště před realizací zateplení, výměna 

výplní (okna, dveře), opravy lodžií a rekonstrukce 

systému vytápění.

Projekt je spolufi nancován EU z Operačního 

programu Životní prostředí. Stavba by měla být 

dokončena do února 2021.

Jan Vitner

Změna v parkování u Sokolovny
omezené stání, přičemž dovolená doba se zpravi-

dla uvádí na dodatkové tabulce.

Pro možnou kontrolu použije řidič své parkovací 

hodiny, na kterých nastaví čas příjezdu a položí je 

viditelně na palubní desku.

Parkovací hodiny lze zakoupit na MěÚ nebo 

v NKC za 39 Kč.

Zřizovatel parkoviště připouští, že nemá-li zrov-

na řidič tyto papírové hodiny, může čas svého 

příjezdu výjimečně napsat na papír a nechat ho 

viditelně položený na palubní desce. Parkující vo-

zidla budou pravidelně monitorována MP.

Vladimír Kozel
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VYHLÁŠENÍ MÍSTNÍHO REFERENDA
Usnesení Zastupitelstva města 

Nové Strašecí č. 144 ze dne 13. 8. 
2020 o vyhlášení místního referenda

Zastupitelstvo města Nové Strašecí podle § 84 

odst. 2 písm. i) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 

(obecní zřízení) ve znění pozdějších předpisů, 

ve spojení s § 14 a § 10 odst. 1 písm. a) až d) záko-

na č. 22/2004 Sb., o místním referendu a o změně 

některých zákonů:

I. vyhlašuje
místní referendum o otázkách:

1. Souhlasíte s tím, aby orgány města Nové 
Strašecí podnikly veškeré dostupné právní kroky, 
včetně změny územního plánu tak, aby zabránily 
zástavbě ploch Z94, Z95, Z111 dle stávajícího 
územního plánu v oblasti Mackova hora stavbami 
průmyslových a skladovacích hal?

2. Souhlasíte s tím, aby oblast Mackova hora byla 
nadále využívána jako plocha přírody a krajiny?

Místní referendum se bude konat dne 2. a 3. 10. 
2020 v čase od 14:00 hod. do 22:00 hod. – pátek 
a od 8:00 hod. do 14:00 hod. – sobota na celém 
území města Nové Strašecí.

II. odůvodňuje
vyhlášení místního referenda následovně:

Dnem 1. 1. 2018 nabyl platnosti a účinnosti nový 

územní plán sídelního útvaru Nové Strašecí (dále 

jen ÚP). Uvedený ÚP nadále defi nuje pro Nové Stra-

šecí dvě průmyslové zóny, zónu Severovýchod a Se-

verozápad. Již při začátku pořizování ÚP byla mezi 

tehdejšími zastupiteli částečná shoda, že zóna Se-

verozápad (lokalita na Mackově hoře) bude v nově 

pořizovaném územním plánu ponechána spíše jako 

rezervní plocha pro průmyslovou a obdobnou zá-

stavbu, a nebyl zájem většiny zastupitelstva území 

reálně v tomto smyslu rozvíjet. Část zastupitelů 

ovšem již před schválením ÚP podávala připomínky 

namířené proti snížení míry regulace území. Z výše 

uvedených důvodů si rozhodnutí o pořízení územní 

studie k ÚP v oblasti „zóny Severozápad“ na jaře 

2018 vyhradilo zastupitelstvo a prozatím k poří-

zení studie nepřikročilo (usnesení č. 230 ze dne 

19. 4. 2018).

V průběhu posledního roku se ukázalo, že o úze-

mí mají zájem developeři. Tento zájem vygradoval 

již do podoby konkrétního návrhu developerské 

fi rmy pořídit na vlastní náklady územní studii k ÚP 

právě u zóny SZ. I na základě návrhů jednotlivých 

developerů, kteří stojí o rozvoj průmyslové zóny Se-

verozápad, vznikla iniciativa občanů Nové Strašecí 

– Občané proti halám, kteří iniciovali petici proti 

výstavbě hal na Mackově hoře. Podařilo se jim sesbí-

rat více než tisíc podpisů občanů Nového Strašecí 

a okolí.

Je zároveň třeba vnímat, že ÚP je v současné po-

době platný a účinný a developerské fi rmy legitimně 

požadují, aby město neotálelo a pořídilo územní stu-

die, případně samy nabízejí územní studii pořídit.

Ze všech výše uvedených důvodů a i proto, že ně-

které volební subjekty měly zrušení průmyslové 

zóny ve volebních programech, se zastupitelstvo 

města v posledním roce intenzívně a seriózně exis-

tencí zóny Severozápad zabývalo – ať již prostřed-

nictvím Výboru pro strategický rozvoj města

anebo na základě iniciativy jednotlivých zastupi-

telů nebo volebních subjektů – a zhodnotilo její pří-

nosy a negativa pro město. Na základě všeobecného 

konsensu, že na daném území nechceme průmyslo-

vou zónu a nechceme tuto oblast nechat „zastavět 

halami“, dospěli zastupitelé k závěru, že je nutná 

změna územního plánu ve smyslu změny užívání 

předmětného území.

Vedení města na podnět vzešlý z Výboru pro 

strategický rozvoj města nechalo na počátku roku 

2020 vypracovat studii, která analyzuje rizika pří-

padné změny využití území na Mackově hoře, tedy 

průmyslové zóny Severozápad. Tato studie, jejímž 

autorem je renomovaná advokátní kancelář Frank 

Bold, s. r. o., konstatuje, že existují významná rizika 

takové zásadní změny. Jde jak o rizika placení ná-

hrad ze strany města, ale i o riziko napadení změny 

územního plánu jako takové. Advokátní kancelář 

konstatuje, že jednou z možností jak minimálně 

druhé riziko mitigovat, je mít silně a jednoznačně 

defi novaný veřejný zájem na zrušení průmyslové 

zóny. Nejlepší variantou jak jednoznačně defi no-

vat co je veřejným zájmem, co se týče průmyslové 

zóny Severozápad a její existence či neexistence, je 

vyjádření občanů v místním referendu. Jednoznač-

ný souhlas občanů v referendu s takovou změnou 

územního plánu, která by rušila tím či oním způso-

bem průmyslovou zónu, jednoznačně legitimizuje 

takový následný krok a dává zastupitelům mnohem 

silnější mandát, než jaký mají k takovému zásad-

nímu a rizika přinášejícímu kroku z voleb. I proto, 

že významná část politických subjektů zastoupe-

ných v zastupitelstvu města Nové Strašecí ve svých 

programech průmyslovou zónu netematizovala.

Výbor pro strategický rozvoj města se na základě 

zadání zastupitelstva města problematikou zabýval 

po více než půl roku, věc obsáhle diskutoval a na-

konec 29. 6. 2020 doporučil zastupitelstvu města 

vypsat místní referendum.

S ohledem na toto doporučení rozhodlo zastupi-

telstvo obce o vyhlášení místního referenda o před-

mětných otázkách.

III. odhaduje
náklady na konání místního referenda v část-

ce 30 000 Kč; náklady budou hrazeny z rozpočtu 

města z § 6171 Činnost místní správy. Vzniknou-

li v souvislosti s rozhodnutím přijatým v místním 

referendu náklady na změnu územního plánu ještě 

v roce 2020, budou hrazeny z rozpočtu města z § 

3635 Územní plánování.

IV. schvaluje
odměnu pro předsedy okrskových komisí a místní 

komise ve výši 1 500 Kč a pro členy okrskových ko-

misí a místní komise ve výši 1 000 Kč.

Mgr. Karel Filip

starosta města

Výstavba skladovacích hal na okraji města je 

velké téma, o kterém se začalo mezi zastupiteli 

mluvit už v době projednání nového územní-

ho plánu města. Co nyní přinutilo zastupite-

le se v této věci sjednotit? Proč je referendum 

nutné, i když se všichni shodují, že obří haly 

na Mackově hoře nechtějí? Co dnešní situaci 

předcházelo?

Referendum o halách v Novém Strašecí – přijďme to rozhodnout
O konání referenda o průmyslové zóně Severo-

západ se usnesla drtivá většina zastupitelů na za-

sedání 13. srpna 2020. Pro tento návrh hlasovali 

zastupitelé napříč politickým spektrem.

O co jde?
Mackova hora, plochý kopec s rozhlednou, 

ze které se nabízí kruhový rozhled na České středo-

hoří, Říp a Křivoklátsko. Vrcholová plošina velikosti 

cca 60 ha by měla být podle návrhu developera, 

prezentovaného ve strategickém výboru města, 

zastavěna skladovacími a průmyslovými halami 

obřích rozměrů.

Jak je to možné?
Zóna severozápad má za sebou složitý vývoj. Ob-

last je již skoro dvě desetiletí defi nována v územ-

pokračování na straně 4
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Po výstavbě splaškové kanalizace probíhá v uli-

cích Rabasova, Obětí okupace a Spojovací oprava 

asfaltových povrchů a další související investice, 

jako je rekonstrukce veřejného osvětlení a někte-

rých chodníků. Z důvodu lepšího nakládání s deš-

ťovými vodami se vybudovalo i několik zasakova-

cích objektů. 

V místě křižovatky ulic Rudská, Rabasova a Obě-

tí okupace byl navíc instalován odvodňovací žlab, 

který zajistí, aby směrem do ul. Rudská vtékalo co 

nejméně dešťové vody.

Nedbal dopravního značení a škodil
Bohužel někteří občané nedbají dopravního zna-

čení a jezdí, jak chtějí. Značka neznačka. Jeden 

takový odborník nechtěl objíždět a cestu si v úterý 

4. srpna cca ve 13:30 zkrátil, a to přes výslovný zá-

kaz vjezdu. Odvodňovací žlab poškodil a způsobil 

škodu za zhruba 50 tis. Kč. Pochopitelně hrdinsky 

ujel. Podařilo se nám zjistit, že se jednalo o bílou 

dodávku s řidičem v modrých montérkách.

Pokud by měl někdo informaci vedoucí k jeho 

odhalení, obraťte se prosím na městskou policii.

Jan Bureš Poničený odvodňovací žlab (foto Jan Bureš)

ním plánu jako průmyslová zóna. Nový územní plán 

z roku 2018 zde sice posílil regulativy zástavby, ale 

s ohledem na současnou realitu se ukazují jako ne-

dostatečné.

Před deseti lety, kdy se nový územní plán začal tvo-

řit a kdy zastupitelstvo jednomyslně schválilo zadání 

jeho změny, ovlivňovala dění v zemi i v regionech táh-

noucí se ekonomická krize a vysoká nezaměstnanost. 

S ohledem na to se zastupitelé rozhodli nechat Mac-

kovu horu zastavitelnou – jako rezervu do budoucna, 

pro možný budoucí rozvoj města. Nový územní plán 

vznikal šest let a obsahuje spoustu dalších oblastí, 

jejichž dokončení bylo v dlouhém procesu žádoucí. 

Tak byla většinově, s výhradami jednotlivců, schvá-

lena nová podoba územního plánu se zachováním 

možnosti průmyslového využití okolí Mackovy hory.

Co se teď změnilo?
Oproti období před deseti lety se změnilo skuteč-

ně hodně, například došlo k odblokování dostavby 

D6. Ale hlavně dnes máme mnohem jasnější před-

stavu a mnoho negativních příkladů, jak obvykle 

dopadlo takzvané průmyslové využití ploch v okolí 

Prahy. Trendem se bohužel staly právě sklady a za-

stavování těchto ploch obřími halami.

Jsme svědky, jak se pole a zelené plochy kolem 

silnic i okolí obcí zaplňují nevzhlednou masou ple-

chu a betonu. Velké zastavěné plochy pak nejen 

hyzdí okolí, ale škodí životnímu prostředí – jsou 

zdrojem tepla a přispívají tak k stále se zvětšují-

címu problému sucha. Kromě toho jsou známy 

případy, kdy vznikají problémy v souvislosti s uby-

tovnami agenturních pracovníků a se zvýšením 

kriminality v místě. V neposlední řadě je třeba 

řešit problémy s dopravou.

Dnes tu tedy máme mnoho konkrétních příkladů, 

že původní racionální záměr nechat ve hře další 

rozvoj města prostřednictvím možnosti průmyslo-

vého využití určité plochy, může mít v konečném 

výsledku pro město negativní dopad.

Jaké je řešení?
Zastupitelé všech stran i volebních sdružení 

se shodují v tom, že obří průmyslové haly na Mac-

kově hoře nechtějí. To ale nestačí a reálná možnost 

zástavby zde vzhledem k defi nici tohoto území 

v územním plánu stále existuje.

Je logické, že developer i majitelé pozemků 

se chystají své záměry realizovat. Na zasedání 

strategického výboru na podzim 2019 developer 

předložil svoji vizi budoucího umístění hal, který 

se stal impulsem pro další dění. Vznikla občanská 

aktivita „Haly v Novém Strašecí nechceme“ a bě-

hem zimy se podařilo sesbírat zhruba tisíc podpi-

sů pod peticí proti halám.

Zastupitelé rovněž začali jednat. Případná doho-

da developera s majiteli pozemků by znamenala 

reálné nebezpečí, že se projekt uskuteční. Proto 

zastupitelé objednali u renomované kanceláře 

Frank Bold Advokáti analýzu. Jejím cílem bylo na-

jít efektivní způsob, jak zamezit nebezpečí vzniku 

tohoto nebo podobného projektu. Z výsledků ana-

lýzy vyplývá, že pro dosažení cíle je nutná změna 

územního plánu v tomto bodě. A dále, že je nutné 

prokázat zjevný veřejný zájem, který stojí nad indi-

viduálními zájmy právnických i fyzických osob.

Nejlepším průkazem veřejného zájmu je podle 

doporučení právě referendum.

Rizika?
Je třeba říct, že s případnou změnou územního 

plánu jsou spojena i určitá rizika. Zamezení po-

dobné výstavby může být považováno za znehod-

nocení pozemků a majitelé mohou požadovat vý-

platu náhrad. Přesto jsme přesvědčeni, že i kdyby 

k proplacení náhrad muselo dojít, jedná se stále 

o přijatelnější variantu, než nechat zničit Mackovu 

horu a občany trvale vystavit negativním efektům 

obrovské průmyslové zóny.

Co můžeme udělat všichni?
Pojďme vyjádřit svůj názor v referendu, které 

se bude konat 2. a 3. 10. 2020, tedy současně 

s krajskými a senátorskými volbami.

Účast v referendu může mít zásadní dopad pro 

budoucnost našeho města. Aby bylo hlasování zá-

vazné, je nutná účast alespoň 1550 občanů.

V referendu jsou položeny dvě otázky:
1. Souhlasíte s tím, aby orgány města Nové Stra-

šecí podnikly veškeré dostupné právní kroky včet-

ně změny územního plánu, aby zabránily zástavbě 

ploch Z94, Z95, Z111 dle stávajícího ÚP v oblasti 

Mackova hora stavbami průmyslových a skladova-

cích hal?

2. Souhlasíte s tím, aby oblast Mackova hora byla 

nadále využívána jako plocha přírody a krajiny?

Pokud chcete výstavbě hal zabránit, hlasujte 

ANO v první otázce. Ve druhé doplňující otázce 

hlasujte ANO v případě, že si přejete, aby oblast 

Mackova hora byla nadále využívána pouze jako 

pole nebo les. Váš hlas bude platný i bez odpovědi 

na druhou otázku.

Za zastupitele Nového Strašecí

Pavel Novák

Zdeněk Doležal

Za organizátory petice „Haly na Mackově hoře nechceme“

Petr Janouš

pokračování ze strany 3

Vizualizace záměru developera (foto archiv P. Nováka)
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V loňském roce byla v ul. Obětí okupace a Ra-

basova provedena dostavba kanalizační sítě 

včetně částí kanalizačních přípojek na veřejném 

prostranství. Po realizaci této dostavby je třeba 

přistoupit k opravě dotčených komunikací, chod-

níků a veřejného osvětlení.

Na základě veřejné zakázky byla ke zpracování 

projektových dokumentací na tyto práce (usn. 

431 ze dne 29. 10. 2019) vybraná společnost 

IMARI s. r. o.

Po zpracování projektových dokumentací na ul. 

Obětí okupace a Rabasova byla ve spolupráci 

se spol. MAMELOM s. r. o. provedena cenová po-

ptávka na dodávku asfaltů pro předmětné opravy, 

a to u deseti stavebních společností.

Nejvýhodnější cenu nabídl Metrostav a. s. Jelikož 

v rámci oprav komunikací bude prováděna i výmě-

na obrubníků a oprava chodníků, byly Technické 

služby s. r. o. (jako správci komunikací ve městě) 

požádány o koordinační cenovou nabídku na za-

Oprava místních komunikací a chodníků po dostavbě 
kanalizační sítě v ul. Obětí okupace a Rabasova

mýšlené opravy se současným oslovením spol. Me-

trostav a. s. coby dodavatele asfaltových povrchů.

Předmětem projektové dokumentace byla ob-

nova místní komunikace ul. Rabasova, kdy došlo 

k obnově skladeb vozovky a chodníku a veřejného 

osvětlení. Obousměrná místní komunikace byla 

rozdělena na dvě části, které měly rozdílné uspo-

řádání v hlavním dopravním prostoru.

První úsek byl ohraničený křižovatkami ulic Obě-

tí okupace a Spojovací, druhý křižovatkami ulic 

Spojovací a Al. Jiráska.

Financování oprav ve zmíněných oblastech pro-

běhlo z paragrafu 2212 Pozemní komunikace, kde 

na opravu chodníků po kanalizaci byla alokovaná 

částka 10 milionů korun.

Současně Rada města schválila i nabídku TSNS 

na částku 5 719 930 Kč bez DPH.

Ulice Rabasova a Spojovací jsou již hotové a nyní 

se pracuje na ulici Obětí okupace.

Karel Filip

Opravená Rabasova (foto V. Kozel)

Dokončování prací ve Spojovací (foto V. Kozel)

V červenci byla ukončena realizace projektu 

„Stavební úpravy objektu č. p. 550, ul. Dukelská, 

Nové Strašecí – sociální byty“. Jeho smyslem bylo 

zajistit dostupné sociální bydlení včetně podpůrné 

sociální práce cílovým skupinám sociálně znevý-

hodněných či vyloučených osob v bytové nouzi. 

Za tímto účelem bylo v nebytových prostorách 

v 1. a 2. nadzemním podlaží domu č. 550 (po-

četka) vybudováno devět malometrážních bytů. 

Na realizaci projektu získalo město dotaci z EU 

Sociální byty na dosah
v rámci 79. výzvy Integrovaného regionálního ope-

račního programu. 

Dodavatelem stavby byla fi rma DOMISTAV CZ, a. s.

Po kolaudaci bytů a schválení pravidel pro při-

dělování a užívání sociálních bytů, která vycházejí 

z podmínek pro přidělení dotace, bude prostřed-

nictvím tisku, webu a úřední desky zveřejněna 

výzva spolu se vzory žádostí o přidělení bytu a po-

kyny, jak postupovat dál.

Jan Vitner Kuchyňský kout v jednom z bytů (foto V. Kozel)

Po včelařích se dočká další spolek v Novém Strašecí opravy svého 

zázemí. Tentokráte půjde o objekt č.p. 997 Nové Strašecí (rybáři).

Předmětem prací je montáž zateplovacího systému tl. 100 mm 

na venkovní fasádu objektu, včetně provedení sádrokartonové 

římsy a výměny parapetů u oken.

Možnost realizace je předjednána s panem Martinem Hrbkem, Zed-

nické práce, Nad Lukami 1421, Nové Strašecí, IČ: 040 79 825, na zá-

kladě předchozí spolupráce (např. rekonstrukce WC v Poliklinice).

Martin Hrbek předložil cenovou nabídku v maximálním rozsahu 

do 299 026 Kč včetně DPH.

Úhrada za dodávku materiálu je předjednána prostřednictvím 

Technických služeb Nové Strašecí, s. r. o., které by následně cenu 

za materiál přefakturovaly městu.

Po projednání s fi nančním odborem MěÚ lze předmětné zateplení 

uhradit z § 3639 Komunální hospodářství, kde je v rozpočtu města 

na rok 2020 na tuto akci alokováno 300 000 Kč.

Karel Filip

Zateplení fasády 
u objektu rybářů

Marie 
se zalepenými ústy

Minulou sobotu (18. 7.) jsme s dcerou objevily 

na soše Ježíše a Marie před novostrašeckým kostelem 

nalepenou žvýkačku na Mariiných ústech a nosu.

Zeptala jsem se kamaráda, který restauroval 

sochy, jak žvýkačku odstranit a z velké části 

se mi to podařilo. Bylo to náročné i na fyzičku, 

protože stát docela dlouho na špičkách s rukama 

nad hlavou se dlouho vydržet nedá. Vysbírala 

jsem také odpadky v okolí.

Včera (20. 7.) se dcera s táborem ocitla náho-

dou před kostelem a žvýkačka byla nalepená 

zpátky. Tentokrát šla odstranit jen klackem, na-

štěstí nebyla tak rozpatlaná jako minule…

Žádám touto cestou ty, kteří tak lehkomyslně ničí 

památky, aby se podobného jednání nedopouštěli 

a svoji energii vybíjeli na místech k tomu určených.

Obyvatelka Nového Strašecí 
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Dne 1. června v do-

poledních hodinách 

strážníci v součin-

nosti se RZP pře-

vzali k dočasné péči 

pejska z Pecínova, 

protože jeho majitel 

musel být z důvodu 

nevolnosti převezen 

do nemocnice. Následně byl psí kamarád předán 

rodinnému příslušníkovi.

Dne 4. června v odpoledních hodinách strážníci 

vypravovali na onen svět uhynulou lasici. Jakožto její 

nejbližší jí zazpívali píseň Když jde malý bobr spát, 

zpopelnění provede VAPO Podbořany.

Dne 5. června v dopoledních hodinách strážníci 

zjistili odstavený automobil na výjezdu směr Mšec. 

Po zjištění stavu věci byla kontaktována odpovědná 

osoba a následně vozidlo odstraněno.

Dne 6. června ve večerních hodinách oznámila 

poctivá řidička, že u čerpací stanice MOL chtěla 

spáchat sebevraždu srna prostřednictvím jejího 

vozidla. Řidička měla obavu o její zdraví a život. 

Strážníci prověřili dálnici, ale žádné zraněné ani 

mrtvé zvíře nenašli.

Dne 12. června v odpoledních hodinách strážníci 

usměrňovali dopravu v ulici Průmyslová z důvodu 

nehody kamionu, ze kterého unikaly PHM. Současně 

poskytli asistenci složkám IZS.

Dne 13. června v brzkých ranních hodinách oznámila 

občanka Pecínova, že měli přes noc nezvanou návštěvu 

v podobě mladého opilce, který jim přespal na verandě. 

Protože maminka oznamovatelky vzala na nezvaného 

hosta hůl, dal nohy na ramena a utekl. Pařba byla asi 

veliká, opilec neměl boty, tak si vzal na cestu kecky hos-

titelů. Strážníci ihned prohledali okolí, ale nikoho nena-

lezli. Později byl na místě činu nalezen telefon a další 

drobnosti. Strážníci podle různých čísel zobrazujících 

se na displeji telefonu borce dohledali. Ten nemohl věřit 

vlastním uším a okamžitě jel se strážníky uhradit svůj 

nocleh i s keckami, prezent nesměl chybět. Vše nakonec 

dopadlo dobře, ještě že paní měla jenom hůl.

Dne 13. června ve večerních hodinách strážní-

ci opět potvrdili rušení hudbou mezi N. Strašecím 

a Stochovem. V momentě, kdy čas překročil dobu 

rušení nočního klidu, strážníci v součinnosti s PČR 

oslavu ukončili. Událost bude policisty oznámena 

příslušnému správnímu orgánu.

Dne 21. června v odpoledních hodinách strážníci 

asistovali složkám IZS při otevření bytu na Žižkově 

nám., kde se nacházela osoba, která potřebovala akut-

ní zdravotní pomoc. Osoba byla hospitalizována.

Z policejního deníku 26. června na žádost PČR monitorovali strážníci 

pravděpodobné lokality (chatové kolonie) s možnos-

tí konání technoparty. Žádné podezřelé osoby, místa 

nebo vozidla nebyly strážníky zjištěny.

Dne 27. června v dopoledních hodinách strážníci 

na žádost PČR šetřili pokousání mezi psy v Křivo-

klátském sídlišti. Na místě bylo zjištěno, že jednomu 

z účastníků se vytrhl pes na vodítku a napadl dru-

hého. Po dohodě s účastníky a fi nanční náhradě po-

škozené byla majitelce útočícího psa uložena pokuta 

za porušení OZV N. Strašecí.

Dne 27. června ve večerních hodinách strážníci vy-

jížděli do Pecínova na rušení nočního klidu hlasitou 

hudbou, která se ozývala z provozovny Na Růžku. 

Pořadatelé oslavy ihned uposlechli, přesto ale byli 

pozváni na podání vysvětlení na služebnu MěP. Dále 

strážníci zjistili otevřenou předzahrádku, která by 

měla být zajištěna. Všichni účastníci byli poučeni 

o možném protiprávním jednání.

Dne 3. července v nočních hodinách se na služeb-

nu dostavila žena, která strážníky požádala o pomoc 

při řešení vážných rodinných problémů, kdy mohlo 

dojít k ohrožení zdraví nebo života. O problémech 

byla také vyrozuměna PČR NS. Žena se následně pře-

stěhovala do nového bydliště za asistence strážníků.

Dne 3. července v odpoledních hodinách strážní-

ci vyjížděli na oznámení o padající skleněné výplni 

z okna u domu v ulici ČSL Armády. Strážníky bylo 

na místě oznámení potvrzeno, střepy před domem 

i zbytky z okenního rámu odklidili. Jednalo se o chát-

rající budovu, kde se nikdo nenacházel.

Dne 3. července ve večerních hodinách požádala 

strážníky maminka o prověření přítomnosti jejího 

syna v místě bydliště. Dlouho jí prý nebere telefony 

a ona má o něj strach. Strážníci vyhověli a zjistili, 

že syn má na uších sluchátka. Pátrání bylo zrušeno.

Dne 3. července ve večerních hodinách strážníkům 

oznámil bystrý muž, že někdo sprejuje dopravní zna-

čení na objížďce na Žižkově náměstí. Strážníci dle 

popisu šli na jistotu, ale žádné posprejované značky 

nenašli. Přesto osoby, které se nacházely poblíž (oso-

by známé), důrazně poučili o protiprávním jednání 

i ve stádiu pokusu.

Dne 3. července ve večerních hodinách strážníci 

spatřili vozidlo, které vyjíždělo od provozovny Výčep 

práce a nerespektovalo dopravní předpisy. Po kontrole 

vozidla a řidiče strážníci zjistili, že řidič je pod vlivem 

alkoholu. Incident byl ihned předán k došetření PČR.

Dne 5. července ve večerních hodinách strážníci 

vyjížděli na rušení klidu hlasitou hudbou na Žižkovo 

nám. Odpovědné osoby ihned uposlechly výzvy stráž-

níků a hudbu ztišily. Nejednalo se o dobu po desáté 

noční hodině, proto byli aktéři poučeni o možném 

protiprávním jednání.

Dne 5. července ve večerních hodinách strážníci 

hledali majitelku vozidla parkující v ulici Molko-

va, z kterého unikaly provozní kapaliny. Po lustraci 

a součinnosti s PČR byla majitelka nalezena. Opatření 

prováděl HZS Stochov.

Dne 5. července ve večerních hodinách byl strážní-

kům oznámen ležící muž u silnice směrem na Prahu. 

Nacházela se zde osoba strážníkům známá a úpl-

ně „na hadry“. Zvířátko chodilo pouze po čtyřech 

a chrochtalo. Strážníci zvolili nejlepší opatření-man-

želku. Ta už ho zvedla na nohy.

Dne 6. července v ranních hodinách strážníci vy-

jížděli na vulgárně se chovající hosty v herně na Ko-

menského nám., kteří přelézali prodejní pult obsluhy. 

Strážníci byli na místě s hlídkou PČR, osoby byly 

po uhrazení útraty z místa vykázány, což uposlechly. 

Na místě nedošlo k poškození majetku ani se necítil 

nikdo uražen nebo ponížen.

Dne 8. července v odpoledních hodinách požádala 

PČR o součinnost k anonymnímu oznámení o NVS 

v Křivoklátském sídlišti. Strážníci z denní i noční 

směny pomáhali PČR při evakuaci domu. Na místo 

se také dostavily všechny složky IZS.

 

Dne 10. července v ranních hodinách strážníci 

přijali oznámení o volném pohybu tří koní v lokalitě 

Konopas. Hatátitly strážníci odchytli, ale do kotců 

pro psy se nevešli. Po informování zdejších chovatelů 

prostř. Fcb a WhatsApp se naštěstí ozvala chovatel-

ka ze Stochova a strážníky zachránila. V tento den 

strážníci odchytávali také zmiji, z které se vyklubala 

užovka a pytláka ryb na staré Podhůrce. Prostě den 

jak má být.

Dne 10. července ve večerních hodinách strážníci 

vyjížděli na žádost operačního PČR na rušení nočního 

klidu na Žižkově nám., osoby zjištěné na místě byly 

pro strážníky již známé a do lokality se jezdí opako-

vaně. Z výše uvedených důvodů byl přestupek ozná-

men příslušnému správnímu orgánu

Dne 12. července v poledne se na služebnu MěP 

dostavila matka se synem, který nesl známky do-

mácího násilí. Po dohodě s operačním PČR (PČR NS 

nesloužila) byla oznamovatelka se synem odeslá-

na na lékařské vyšetření do nemocnice a následně 

se musí dostavit na OO PČR do Rakovníka. O událos-

ti byl sepsán úřední záznam.

Dne 20. července došlo ke kolapsu na Komenské-

ho nám., způsobila ho porucha osobního vozidla, 

které zablokovalo výjezd z náměstí. S vozidlem nešlo 

manipulovat. Strážníci proto dočasně změnili objízd-

nou trasu a usměrňovali dopravu až do odstranění 

vozidla odtahovou službou.

Stanislav Jahelka
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První polovina července v kácéčku patřila fi lma-

řům. Čtenáři letního dvojčísla měsíčníku vědí, že si 

jeho rozlehlé prostory vybral pro děj svého celove-

černího debutu Okupace režisér Michal Nohejl. 

Natáčením zůstala nedotčená jen kancelář, kde 

musel pokračovat běžný provoz, jako kdyby se nic 

nedělo. Celou budovou se táhly kilometry kabelů, 

v každém rohu kovové boxy s materiálem, světla, 

kamery. Salónky se proměnily v kostymérny a šat-

ny s řadami stojanů s oblečením, z galerie se stala 

jídelna pro štáb a účinkující.

Zahráli si i Strašečáci
Zaskočili jsme se podívat do sálu NKC na natá-

čení scény z imaginárního divadelního představení 

Reportáž psaná na oprátce. Do diváckého kom-

parzu přibrala pražská agentura i pár strašeckých 

dobrovolníků.

Zastihli jsme je v galerii-jídelně, kde se posilňo-

vali na svůj výstup. Dle pozdějšího vyjádření jed-

noho z nich zasedli po dlouhatánských hodinách 

nečinnosti na pár minut do hlediště, zatleskali 

a tím jejich role skončila. Ale tak to u fi lmování 

chodí vždycky, spousta příprav, prodlevy, neustálé 

čekání. Vlastní natáčení pak trvá jen krátce. 

Hvězdné obsazení 
a výborný scénář
Atmosféra v kácéčku byla přímo magická. V po-

temnělém sále s nasvíceným jevištěm posedávali 

lidé z fi lmového štábu, vysílačky chrčely pokyny, 

dívčina na kolečkových bruslích předávala vzkazy 

a ladně se proplétala mezi kabely.

Na jevišti se právě nacvičoval závěrečný akt Re-

portáže psané na oprátce. Představitel Julia Fučíka 

herec Cyril Dobrý na žádost fi lmového režiséra No-

hejla znovu a znovu přehrával poslední legendární 

Čeká fi lm Okupace úspěch nebo zatracení?
V nejmenovaném divadle probíhá oslava – možná po premiéře, možná po představení. Právě tehdy dovnitř vkráčí nezvaný host – ruský voják. 
Za probíhající normalizace je to nenáviděná osoba, okupant. Herci se rozhodují, jak s ním naloží. Všem jim to určitým způsobem změní život. 
(nástin obsahu fi lmu)

větu z Reportáže „Lidé bděte!“. Bylo úžasné sle-

dovat, jakou škálou výrazových prostředků mladý, 

talentovaný herec disponuje. Pokaždé v této jediné 

větě předvedl jinou mimiku či důraz, vždy napro-

sto uvěřitelně. 

Film má velice dobré herecké obsazení od Martina 

Pechláta, Tomáše Jeřábka, Otakara Brouska po An-

tonii Formanovou či zmiňovaného Cyrila Dobrého. 

Už to je určitá záruka možného úspěchu.

Roli ruského vojáka ztvárnil známý ukrajinský 

herec Alexej Gorbunov, který se objevil ve více než 

sto čtyřiceti snímcích včetně fi lmu 12 režiséra Ni-

kity Michalkova.

„S Gorbunovem nebyla vůbec lehká práce,“ 

svěřil se režisér Michal Nohejl. „Kvůli němu bylo 

natáčení první třetiny fi lmu dost obtížné. Velký 

cholerik, hodně křičel na štáb a na to není nikdo 

zvyklý. Každé ráno byl ve skvělé náladě, jak to den 

předtím dobře dopadlo. Postupně se ale dostával 

do ráže a byl čím dál naštvanější. Před odjezdem 

se ale omluvil, že se takhle obvykle vžívá do role, 

ať si to nikdo nebere osobně. Naštěstí s ním máme 

všechno už natočené. Teď je úplná pohoda, natá-

čecí plán stíháme,“ usmíval se režisér.

Herci Antonie Formanová (krásná i v neforem-

ném kostýmu Milady) a Tomáš Jeřábek (v na-

cistické uniformě) se shodli: „Scénář Okupace je 

naprosto skvělý a parta kolem fantastická. Proto 

jsme kývli na natáčení a neřešili omezený rozpo-

čet fi lmu. Výše honoráře pro nás v tomto případě 

nebyla rozhodující.“

Bude fi lm úspěšný?
Všichni na fi lmu zúčastnění se jednomyslně sho-

dují v názoru, že zatímní výsledek je moc dobrý. 

Dokonce některé scény vyšly nechtěně humorně, 

což dílku jen prospělo. 

Režisérovu nezkušenost s tvorbou celovečerních 

fi lmů vyvážil ostřílený kameraman Jan Baset Stří-

težský a střihač Petr Turyna. Čerstvě natočený ma-

teriál stříhal průběžně během fi lmování. Originální 

hudbu k fi lmu si vzala na starosti pražská hudební 

skupina Kill the Dandies!, která od roku 2007 hra-

je osobitý indie rock inspirovaný psychedelií a an-

gloamerickými hudebními vlivy. Muzikanti složili 

fi lmovou píseň i pro herce Gorbunova, nazpíval ji 

rusky. 

I použitá hudba by mohla výrazně ovlivnit hod-

nocení náročných diváků.

Producentka Julie Žáčková s režisérem Nohejlem 

zatím nehotový snímek představili na nedávné 

Letní fi lmové škole (LFŠ) v Uherském Hradišti v pa-

nelu s fi lmaři, kteří v těchto dnech připravují, točí 

nebo už dokonce fi nišují své celovečerní prvotiny. 

„Ten panel jsem sama vymyslela a do programu 

LFŠ prosadila právě kvůli Okupaci. Pomohla jsem 

tím i ostatním debutantům,“ uvedla producentka. 

„Umožnilo nám to fi lm zpropagovat ještě před do-

končením. Doufáme, že bude hotový do uzávěrky 

přihlášek na festival Berlinale, tedy do začátku lis-

topadu. Letošní přihlášky na americký Sundance 

jsme bohužel už nestihli. Do českých kin bychom 

se měli dostat v příštím roce a věřím, že budeme 

také zařazeni do některé kategorie na příštím fes-

tivalu v Karlových Varech.“

Nezbývá než držet tvůrcům pěsti a přát si, aby 

se jejich horoucí nadšení a sebevědomé plány 

do budoucna úspěšně a beze zbytku naplnily.

Lída Fafl íková

Režisér Michal Nohejl s hercem Cyrilem Dobrým, fi lmovým Juliem Fučíkem (foto L. Fafl íková)

Antonie Formanová pózuje v přestávce 

s Tomášem Jeřábkem (foto L. Fafl íková)
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Informace MK 
pro čtenáře

Vzhledem k přetrvávající situaci kolem epidemie 

Covidu nadále platí v knihovně povinnost dezin-

fekce rukou při vstupu. Není to náš výmysl, jak si 

někteří čtenáři myslí, ale opravdu nutnost. Mnozí 

návštěvníci nás upozorňují, že si ruce umyli doma, 

to ale nestačí.

Uvědomte si, kolik lidí do knihovny přijde a bere 

knihy do ruky… Určitě byste nikdo nechtěl přinést 

infi kovanou knihu domů mezi své blízké. 

Tak prosím dodržujme zvýšená hygienická opatře-

ní – už jenom v rámci ochrany svého zdraví.     -JT-

Půjčovní doba
Od září se knihovna vrací k pravidelné půj-

čovní době, to znamená, že otevřeno bude 

i přes poledne.

Po 8 – 17, St 8 – 18, Pá 8 – 16 

Z nových knih
Česká současná literatura
Šilhová, L. – Beru to na sebe, Svedu to na tebe

Hájková, D. – Neutečeš

Macek, M. – Ona a já 

       aneb manželem snadno a rychle

Ramba, T. – Dobrodruhům

Romány pro ženy
Jio, S. – Vzpomeň si na lásku

Brogan, T. – Přeju si … tebe!

French, K. – Láska po řecku

Sims, G. – Proč je mámě všechno u ….!

Detektivky
Bolton, S. – Travič

Jitka Tomšů

Zlomení andělé – Gemma Liviero –  
Neskutečné propojení tří osob, které spojily 

dějiny dohromady. Elsa, Matilda a Wilem, každý 

prožívá život po svém, jak to jen umožňuje právě 

tato doba. A každý z nich má srdce a víru pomoci 

druhým. Při čtení mi běhal mráz po zádech, ale 

skvěle napsaný historický román vás donutí pře-

nést se přes strach a dočíst. Doporučuji!

Smutno po této knize jsem chtěla rozptýlit něja-

kým lehkým čtením, a protože jako většina z vás 

dám na recenze, 97 % mě přesvědčilo. 

Já, doktor(in) – Kateřina Karolová –  

Autorka popisuje, jak se sama rozhodla praco-

vat v německém zdravotnictví. Knihu jsem vzdala, 

nebavila mě…Možná na ni nebyl správný čas, ta 

správná nálada.

Sáhla jsem ale po jiné české spisovatelce a její 

detektivku přečetla téměř na jeden zátah. 

Tyrkysové oko –  Lenka Chalupová –  

Doporučuji!. Aniž bych tušila, že jsem další výběr 

udělala od stejné autorky, román 

Tipy od knihovnice
Ptačí žena – Lenka Chalupová – 

Byl také skvělý!

Času na čtení o dovolené bylo dost, knihy hod-

notím jen stručně: 

Normálně jiní – Tammy Robinson – 

Plachetnice na vinětách – Hájíček Jiří –  

Panda v nesnázích – Lukášková Markéta – 

Kdo věří na zázraky – Skočílková Mirka –  

nejen za hrubé chyby…

Vůně nebe – Ivana Ondriová –  

Nejsem mrtvá, Nejsem živá – Frasier A. –  

Některé knihy jsem ohodnotila palcem dolů, ale 

to neznamená, že třeba zrovna vám se nebudou 

líbit. Pohodové hezké čtení!

Daniela Spieglová

Již před osmi lety využila řada z nás výjimeč-

né příležitosti a prohlédla si originál převzácné-

ho artefaktu – Hlavy Kelta, náhodně nalezeného 

za 2. světové války u Mšeckých Žehrovic.

Nyní budeme mít tuto možnost opět a dlužno 

zdůraznit, že naposledy.

Kamenná plastika, která je svým významem zce-

la jistě evropským unikátem, už údajně nikdy Ná-

rodní muzeum neopustí. Natolik je její jedinečnost 

historiky ceněná a považovaná.

Velmi potěšitelné a přímo symbolické je, 

že se na svůj úplně poslední výlet vydá právě sem, 

do míst původu.

Originální skulptura spolu s patřičnými doku-
menty bude pro veřejnost vystavena v sobotu 
19. září ve Slavnostním sále strašeckého Měst-
ského úřadu od 10.00 do 18.00 hodiny.

Nutno podotknout, že se tak stane za zvláštních 

bezpečnostních podmínek, jejichž splnění nebylo 

pro MěÚ vůbec jednoduché.

K této zvláštní příležitosti pro vás NKC ve spolu-

práci s obcí Mšecké Žehrovice a pobočkou Muzea 

T. G. M. v Novém Strašecí připravilo na zmíněnou 

sobotu Den v keltském duchu. Jeho součástí bude 

keltský tábor před muzeem a hudebně taneční od-

poledne na Komenského náměstí.

Zde se budete moci zaposlouchat do irských 

a skotských melodií v podání kapel Rí Ra a Chi-

p&Co. nebo do zvuku skotských dud ve zkušených 

rukách Václava Routa.

Jak se tančí irské setové tance předvedou 

Úplně poslední výlet vzácného originálu
ve dvou vstupech tanečníci z Prague Irish Set Dan-

cers. Ke zpříjemnění dne jistě přispěje i ochutnáv-

ka pravé skotské whisky či českého piva.

Přijďte si tedy užít příjemný den v duchu našich 

předků, neboť vězte, že díky mísení kultur v naší 

malé české kotlině máme v sobě kromě krve slo-

vanské zcela jistě i tu keltskou. 

Vystavený nález je toho nejpřesvědčivějším dů-

kazem.

Lenka Pelcová

UPOZORNĚNÍ
Akce přesunuté z jara na září jsou včetně 

plakátů zařazené v Kalendáři akcí na konci 

měsíčníku. Podrobně jsme o nich psali v mi-

nulých číslech.

PŘIPOMÍNÁME, že koncert Michala Šinde-
láře v pondělí 22. září je na základě osobní 
pozvánky ZDARMA pro všechny, kdo se po-
díleli na zajišťování potřeb obyvatel města 
během koronavirové karantény !!!  -lf-
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Věříme, že jste si během letních prázdnin dosta-

tečně odpočinuli a při svých dovolených nabrali 

dostatek fyzických i psychických sil, které v tomto 

zvláštním koronavirovém období budeme ještě 

potřebovat.

Zároveň doufáme, že nás již v září nečekají žád-

né větší restrikce, abychom mohli zůstat otevření 

veřejnosti a mohli vám i nadále poskytovat zázemí 

pro vaše vzdělávání, výchovu, ale i potěšení a zá-

bavu.

S koncem prázdnin také skončila naše letní ote-

vírací doba a vracíme se k tradiční, kdy v pondělí 

je zavřeno, od úterý do pátku otevřeno od 8 do 16 

hodin, v sobotu od 9 do 13 hodin a v neděli od 13 

do 17 hodin. Naše muzejní kavárna v této době 

nabízí nejen kávu a čaj, ale i další nápoje a drobné 

občerstvení.

Pokud jste ještě nestihli navštívit výstavu s ná-

zvem Seskokem seskok!, můžete tak učinit 

Pozvánka do Muzea Nové Strašecí
do 6. září. Tímto starým cyklistickým povelem, 

který vyhlašoval náčelník klubu při nesnadném se-

sedání z vysokého kola, se můžete přenést do časů 

prvních neohrožených průkopníků cyklistického 

sportu. Vystavena jsou u nás historická kola, různé 

součástky, ale i vítězné poháry a medaile. Na in-

formačních panelech je detailně popsána historie 

cyklistiky.

Od 10. září pro vás otevřeme novou putovní 

expozici zapůjčenou od společnosti Antikomplex. 

Výstava s názvem Zmizelé Sudety mapuje různé 

oblasti Čech a Moravy, ve kterých došlo po druhé 

světové válce k vysídlení německé menšiny.

Nejmarkantnější proměnou prošly pohraniční 

horské oblasti, a to právě v důsledku vystěhování 

původních obyvatel a nepříliš úspěšnými snahami 

o znovuosídlení. Výstava přibližuje poválečné osu-

dy kulturní krajiny a obcí, z nichž mnohé úplně 

zmizely.

Co však dělá výstavu výjimečnou a z čeho pra-

mení její úspěch, jsou fotodvojice, které nabízejí 

možnost srovnání podoby míst v minulosti a dnes. 

Některé z historických fotografi í jsou staré i více 

jak sto let. V kontrastu k nim stojí snímky z přelo-

mu milénia, které zachycují stejná místa. Zmíněné 

fotografi e nejlépe dokládají proměnu rázu krajiny 

a zhmotňují v ní pomyslný otisk dějin.

Cílem je ukázat zejména těžko nahraditelné 

kulturní ztráty vzniklé v důsledku poválečného 

vysídlení Němců. Vrátit to samozřejmě nelze, ale 

je velmi užitečné vědět, co se u nás změnilo a pra-

covat s tím.

Výstava bude doplněna zajímavými přednáškami 

Klubu cesty za poznáním v rámci cyklu Historie 

Sudet. Můžete tak získat ucelený pohled na celou 

problematiku sudetoněmecké otázky.

Barbora Honzíková

Všichni doufáme, že v září bude koronavirová 

epidemie pod kontrolou do té míry, že budeme 

moci bez problémů otevřít již pátý rok činnosti 

klubu. Dalším předpokladem je i trvalý zájem čle-

nů a přátel o setkávání na našich pořadech a pro-

gramu muzea.

Zahájíme přednáškovým cyklem s názvem Historie 
Sudet, který se tématicky doplňuje s výstavou Zmize-

lé Sudety instalované v září a v říjnu v muzeu.

Je to příběh pohraničí českých zemí, které 

bylo přece jen odlišné od vnitrozemí. Dotkneme 

se všech důležitých historických událostí v těchto 

oblastech, a to z různých úhlů pohledu. Objasní-

me si vznik pojmu Sudety a budeme se věnovat 

soužití německého a českého obyvatelstva. Politi-

ka a mocenské zájmy silně zasáhly a poznamenaly 

osudy mnoha lidí.

Rádi bychom našim posluchačům předložili ob-

jektivní informace o tomto citlivém tématu tak, 

aby si každý mohl utvořit vlastní názor. Pokud 

chceme porozumět složitým událostem, vždy je 

třeba pochopit příčiny a následky.

Přednášky se konají zpravidla v úterý od 17 

do 18.30 hodin v přednáškovém sále muzea. Čle-

nové klubu mají vstup zdarma v rámci klubového 

příspěvku, ostatní posluchači platí vstupné ve výši 

30 Kč.

První přednáška s názvem Kolonizace českých 
zemí v 11. a 12. století se uskuteční v úte-
rý 15. září od 17 hodin. Tématem nás provede 

prof. PhDr. Olga Hegarová, CSc. Pokusí se nám 

přiblížit důvody povolání cizích osadníků z ob-

lastí německých a rakouských, zakládání nových 

měst a vesnic, přivedení nových a jiných právních 

zkušeností a tradic, a z toho vyplývající změny 

ve struktuře osídlení.

Klub cesty za poznáním
Následující přednášky proběhnou:

13. října – Vývoj českého a německého jazyka 
na území Koruny české

lektor: PhDr. Václav Petrbok, Ph.D. (Ústav 

pro českou literaturu AV ČR, oddělení literatury 

19. století)

10. listopadu - Promarněná příležitost
lektor: Mgr. David Kovařík, Ph.D. (Ústav pro sou-

dobé dějiny AV ČR, Brno)

8. prosince – Historická rozhodnutí po skonče-
ní 2. světové války

odsun německého obyvatelstva z oblasti Sudet, 

sociální, hospodářské a kulturní následky od-

sunu, přístup státu k řešení uvolněného území, 

zánik Sudet

lektor: doc. Mgr. et Mgr. Matěj Spurný, Ph.D. 

(Ústav pro soudobé dějiny AV ČR, Praha)

Další doplňující program klubu:

V sobotu 3. října pro vás chystáme naučnou vy-
cházku do Lorety v Praze.

Doprava do Prahy je individuální.

Sraz je v 9.45 hodin před vstupem do Lorety.

Vstupné: plné 180 Kč, senioři od 70 let 

140 Kč, studenti s průkazem ISIC 120 Kč, děti 

od 6 do 15 let 90 Kč.

V případě zájmu se, prosím, přihlaste v poklad-

ně muzea Nové Strašecí, kde zároveň proběhne 

ve středu 23. září výběr vstupného.

Bližší informace na www.muzeumtgm.cz, tel. 

313 572 563.

Těšíme se na vaši návštěvu!

Věra Hrubešová

Posvícení 
v Novém Strašecí

Na dny mezi pátkem 11. a pondělím 
14. září připadá ve městě posvícení. 

Původně znamenalo oslavu výročí po-

svěcení místního kostela, tedy jeho jaké-

si uvedení do provozu. Postavený kostel 

musel být nejprve vyjmut ze světské sféry 

a zasvěcen Bohu, aby se v něm mohly ko-

nat bohoslužby. To se samozřejmě dělo vel-

mi slavnostním způsobem a tento akt byl 

každoročně připomínán tzv. posvícením. 

Kromě církevních ceremonií se v krajích 

ustálily různé světské tradice podle míst-

ních zvyklostí. Vesměs se jednalo o taneční 

zábavy a průvody masek, pečení koláčů 

i masa se zelím a knedlíky.

V Novém Strašecí se chystá na posvícenskou 

dobu hned několik výstav. Ve Slavnostním 

sále Městského úřadu si připomenou kulatá 

výročí trvání dva významné zdejší spolky: 100 

let fotbalu a 30 let skautingu. Vystaveny zde 

budou také podzimní květiny SOU NS. 

V Městské galerii V. Olivy zas budou k vidění 

výstavy bonsajistů a včelařů, tentokrát s kre-

ativními dílnami a soutěžemi pro děti. Všude 

bude pro veřejnost otevřeno 10–18 hodin.

V pondělí o Pěkné projde městem průvod 

s hudbou, sraz účastníků je v 9.30 na Ko-

menského náměstí.

Lída Fafl íková
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KULTURA

Celý název animovaného fi lmu je Ovečka Shaun 
ve fi lmu: Farmageddon aneb Blízká setkání ovčího 

druhu a mnohé děti ho znají, protože byl do na-

šich kin uveden téměř přesně před rokem.

V Kinokavárně bude promítnut v neděli 6. září 
od 15 hodin.

V jedničce Ovečky Shaun ve fi lmu z roku 2015 

překonávalo ovčí stádo nástrahy velkoměsta.

V současné dvojce dojde přímo na farmě k ná-

vštěvě malé Lu-La z vesmíru. Divák si sice trochu 

Ovečka Shaun 2 v Kinokavárně
připomene E.T. Mimozemšťana, na humornosti 

a roztomilosti Shaun 2 to ale nic neubírá. Vtipné 

hlášky a gejzír různých komických situací, mnoh-

dy ztvárněných jen mimikou, spolehlivě pobaví 

děti i jejich rodiče.

„…všichni dohromady sdílejí nakažlivou a čistou 

radost,“ napsala v loňské recenzi k fi lmu Mirka 

Spáčilová. Takovými pochvalami kritička rozhodně 

neplýtvá.

Vstupné 80 Kč/děti i dospělí

Lída Fafl íková

Kvalitních českých fi lmů není zase tolik, aby na ně di-

váci dokázali zapomenout. Před dvaceti lety natočil reži-

sér David Ondříček podle scénáře Petra Zelenky a Olgy 

Dabrowské příběh Samotáři, který si letošní obnovenou 

premiéru rozhodně zaslouží. Ve Strašecí ho promítne 

Kinokavárna v pondělí 21. září od 19 hodin.

Film byl tehdy nominován v devíti kategoriích 

na tuzemskou cenu Český lev, a to i v těch nejpres-

tižnějších jako je nejlepší fi lm a nejlepší režie. Je-

Jedineční Samotáři
diného Lva si nakonec odnesl herec Jiří Macháček 

za svůj výkon ve vedlejší mužské roli.

Snímku vévodí tragikomický pohled na několik vzá-

jemně se prolínajících osudů mladých lidí v Praze. 

Jeho obsah asi nejlépe vystihuje motto na teh-

dejších plakátech:

Proč spolu nedokážeme žít a proč jsou lidé ko-

lem třicítky odkázáni k věčnému samotářství?

Kdo fi lm neviděl, ať neváhá, kdo ho zná, rád si ho 

připomene. Vstupné 90 Kč.

Lída Fafl íkováStrašecké Strašidýlko
O tom, že název města nechává fantazii hodně široké pole působnosti, se přesvědčujeme každou chvíli. Organizátoři nejrůznějších akcí si s ním pohrávají 

a více či méně vtipně ho využívají k jejich zatraktivnění.

Evidentně inspiroval i strůjce projektu Strašecké Strašidýlko, jehož cílem je povzbudit veřejnost k tvůrčí činnosti a polechtat lokální patriotismus. Vyzývá 

hlavně děti, ale i rodiče ke zhmotnění jejich představy o strašidýlku, které ve fi nále ozdobí Komenského náměstí. Kreativitě se meze nekladou, a kromě termínu 

dodání výrobku do 24. října do NKC, nejsou známá žádná omezení. 

Akce se už před pár lety konala, teď má pokračování. Navíc letos odpadlo slavení Čarodějnic, což může zájem o Strašecké Strašidýlko jen zvýšit. V případě 

nejasností se lze obrátit na kancelář kulturního centra.

Lída Fafl íková

Klasickou hudební inscenaci podle Hanse Chris-

tiana Andersena přiveze do kulturního centra 

v neděli 27. září pražské Divadlo Pohádka, zahra-

je ji od 15 hodin. 

Tento profesionální soubor se zabývá výhradně 

divadlem pro děti a mládež. Od svého založení 

v roce 1990 úspěšně hostuje na divadelních a kul-

turních scénách v celé České republice. Je patrné, 

Kouzelné křesadlo
že v průběhu času zájem malých ani velkých divá-

ků o pohádky neutichá. Potřeba víry ve vítězství 

dobra nad zlem je totiž věčná.

I v Kouzelném křesadlu proto získá vysloužilý vo-

ják Janek jak divotvorné křesadlo, tak i celé králov-

ství včetně srdce krásné princezny Johanky.

Vstupné 30 Kč děti/45 Kč dospělí.

Lída Fafl íková

Tato hudební retro komedie měla premiéru už 

v roce 2011, dosud však nezestárla. Jistě i díky 

tématu z prostředí bujícího trampingu 30. let 

minulého století a bezesporu kvůli osobě jejího 

spolutvůrce a režiséra Ondřeje Havelky. Na scénáři 

se podílel také Martin Vačkář, jejich společnými 

projekty byly úspěšné inscenace Má férová Jose-

fína, Muži v ofsajdu či Saturnin.

Zločin v Posázavském Pacifi ku
Že půjde o kvalitní divadlo lze předpokládat i vzhle-

dem k obsazení. Jaroslava Kretschmerová, Rozálie 

Havelková, Ondřej Havelka nebo třeba Martin Zbrožek 

jsou příkladem herců, kteří v představení vystupují.

Zločin v Posázavském Pacifi ku uvede NKC ve vel-

kém sále v neděli 18. října od 19 hodin.

Vstupné v předprodeji 380/420 Kč, v den konání 

400/440 Kč.        Lída Fafl íková
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DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Zájmové kroužky
Věříme, že od září začnou pracovat zájmové 

kroužky DDM.

Zápisné na celý školní rok 2020/21 je 600 

až 800 Kč, u sportovních kroužků se hradí ještě 

členské a oddílové příspěvky.

Na zájmové kroužky je možno se hlásit přes kli-

entské centrum DDM Rakovník od 25. srpna.

Dům dětí a mládeže
Podzimní akce
Na podzimní prázdniny a ředitelské volno 29.–

30. října připravuje DDM tyto akce:

29. 10. Lezecká stěna Kladno – odjezd od ZŠ u pošty 

v 8.30 hod., návrat kolem 13.00 hod., cena 250 Kč

30. 10. ZOO Plzeň – odjezd od ZŠ u poš-

ty v 8.30 hod., návrat kolem 15.30 hod., cena 

350 Kč.

Přihlašování bude probíhat přes klientské cent-

rum ddmrako.cz

Jitka Samšuková

Týdenní tábor
Tábor v rekreačním středisku Kralovice se usku-

tečnil od 19. do 25. července. Počasí nám přálo, 

a tak se děti většinou koupaly v krásném přileh-

lém koupališti s tobogánem. Navštívily blízkou 

Mariánskou Týnici a ZOO Plasy, kam se šlo pěš-

ky. V průběhu týdne soutěžily, hrály hry, vyráběly 

drobné dárečky. Tábor rychle uběhl a dětem se ani 

nechtělo domů.

Příměstský tábor
Letos byl připraven příměstský tábor až v týdnu 

od 10. do 14. srpna.

Letní tábory
V pondělí dopoledne se děti rozdělily do družstev. 

Namalovaly si vlajku, vymyslely název a nabarvily si 

triko. Odpoledne navštívily Rabasovu galerii v Ra-

kovníku, kde pro ně byl připravený program.

V úterý se hrály hry v lese u Podhůrky a odpo-

ledne se jelo koupat do aquaparku ve Slaném. 

Ve středu děti navštívily Lány. Dopoledne lán-

skou oboru, kde si vyposlechly zajímavý výklad 

a odpoledne zámeckou zahradu. Během dne 

se osvěžily na návsi u fontány.

Ve čtvrtek bylo zase horko, děti se opět jely 

vykoupat, tentokrát na koupaliště v Kralovicích. 

Oběd byl v přírodě a den rychle uběhl.

V pátek proběhly soutěže, nechyběla ani bo-

jovka s hledáním pokladu. Opět se nikomu ne-

chtělo domů…. 

Poděkování patří paní učitelce Pavlíně Tondro-

vé, která se podílela na celotýdenním programu. 

Z důvodu dovolené se nedalo stravovat 

ve školní jídelně. Obědy zajistila MŠ U Lesíka 

a všem moc chutnalo.

Jitka Samšuková

V úterý 1. září začne nový školní rok. Jaký bude, 

nikdo z nás netuší. Nezbývá než doufat, že se ne-

bude opakovat to, co se odehrálo v roce minulém. 

Prvňáčci a COVID
A věřte nevěřte, doufají v to nejen rodiče a učitelé, 

ale i děti. Když se prvňáčci po více než dvou mě-

sících vrátili koncem května do školy, čekal na ně 

list v tomto znění:

„Ve světě se objevila nová nemoc, COVID. Zavře-

ly se školy. Přes dva měsíce jsme se učili doma. 

Do školy jsme nesměli. Co bylo pro mě na tom 

nejhorší?“

A tady jsou jejich odpovědi:
„…vadilo mi, že nemůžu do školy…stýskalo se mi 

po kamarádech, po škole…nuda…matematika…

rouška…jak to je s babičkou…nesmělo se chodit 

ven…doma mě to nebavilo…bojím se o rodiče… 

že můžeme umřít!“

Druhá otázka byla pozitivnější: „Co bylo naopak 

dobré?"

„…že můžu být doma…že jsem viděl kamarády…

že jsme postavili stan…Včelka (program pro výu-

ku čtení) …písanka…víc jsem si hrála…mohl jsem 

chodit ke kamarádovi…hrál jsem si s kočkou, ale 

pak nám umřela…táta nám postavil trampolínu…

narozeniny…hraní…mazlil jsem se s tátou…“

Na úplný konec jsem si nechala docela rezolutní 

odpověď: „Nic!“

Takže: Držme si palce!

Magdalena Pelcová, 

učitelka II. A ZŠ

Určitě ještě dnes vzpomínají malí účastníci 

na další stezku, kterou pro ně na samém začátku 

prázdnin opět připravila členka Spolku bubakov.

net Pavla Hotská s přáteli.

Její první stezkou byla před pár lety Pohádková, 

rok nato Indiánská, následovala Námořnická a le-

tos proběhl Příběh hraček.

Téma i obsah stezek vymýšlí organizátorka sama, 

dekorace vyrábí spolu s manželem a na jednotli-

vých stanovištích pomáhají kamarádi a širší ro-

dina. Letos se přípravy stezky odehrávaly velmi 

Ohlédnutí za stezkou Příběh hraček
narychlo, takže se do vymýšlení obsahu Příběhu 

hraček zapojili všichni jmenovaní, a navíc i děti 

ze 4.C. Kreslily čísla stanovišť, navlékaly medaile 

Mirka Honzajka, schvalovaly Pavlou Hotskou na-

malované diplomy i plakát. Stezka byla určená 

dětem od dvou do dvanácti let.

„Vždy je patnáct až dvacet úkolů, které musí 

účastníci splnit, a za to dostávají razítka. Snažím 

se, aby si vyzkoušeli starší hry, na které se už zapo-

míná (chůdy, prak, luk, skořápky, kuličky apod.),“ 

vysvětlila Pavla Hotská. „Mým cílem je, aby si za-

sportovali, něco nakreslili a chovali se ekologicky,“ 

dodala.

Lze se jen těšit na její další neotřelé nápady.

Lída Fafl íková

(foto archiv P. Hotské)
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SPOLKY

Některé z červencových zásahů 

Srážka dvou automobilů
Dne 31. 7. v podvečer vyjela jednotka SDH NS 

k dopravní nehodě osobních automobilů mezi 

obce Stochov a Kačice. Po příjezdu na místo jed-

notka společně s JPO Stochov vyprošťovala zra-

něnou osobu z osobního vozidla, druhou osobu 

ošetřovala ZZS. JPO uzavřela silnici pro přistání 

vrtulníku a zraněnou osobu do něho následně 

transportovala.

Požár kombajnu
Dne 30. 7. v podvečer vyjela jednotka SDH NS 

k požáru kombajnu k obci Stochov. Hasiči dojeli 

na místo s JPO Stochov a zahájili zásah dvěma vy-

sokotlakými proudy. Po lokalizaci požáru byl pro-

veden průzkum termokamerou. Po dohašení ohni-

sek a likvidaci požáru se JPO vrátila na základnu.

Hořelo pole
Dne 28. 7. vyjela jednotka SDH NS k požáru pole 

20x50 metrů za obec Lužná. Po příjezdu na místo 

jednotka zasahovala nárazníkovou proudnicí.

Sbor dobrovolných hasičů
Jednotka nemohla vyjet s určenou technikou 

CAS 32 Tatra z důvodu odstavení stroje silnic před 

garáží...

Ochranné prostředky pro kraj
Dne 27. 7. vyjela jednotka SDH Nové Strašecí 

s DA VW Transporter do města Kladno k vykládce 

ochranných prostředků pro Středočeský kraj.

Požár tří aut
Dne 24. 7. v noci vyjela jednotka SDH NS jako 

posila k požáru tří osobních automobilů do obce 

Řevničov. Po příjezdu na místo jednotka prováděla 

průzkum termokamerou, hasební práce a osvětle-

ní místa zásahu.

Srážka busu s autem
Dne 22. 7.vyjela jednotka SDH NS k dopravní 

nehodě osobního automobilu a autobusu z Nové-

ho Strašecí směr Ruda. Po příjezdu na místo byla 

zajištěna zraněná osoba, které jednotka poskytla 

do příjezdu ZZS předlékařskou pomoc. Bylo pro-

vedeno zasypání provozních kapalin, protipožární 

opatření, naložení na odtah a úklid komunikace.

Bomba nebyla
Dne 8. 7. v podvečer vyjela jednotka SDH NS 

k anonymnímu nahlášení nástražného výbušné-

ho systému v panelovém domě v Novém Straše-

cí. Po příjezdu na místo jednotka evakuovala celý 

bytový dům, odpojila energie a vytvořila dopravní 

vedení jako preventivní opatření. Poté bylo vyčká-

no na policejního pyrotechnika a psovoda. Na mís-

tě nebylo žádné zařízení nalezeno a obyvatelé 

se mohli vrátit domů.

Kolo rozbilo čelní sklo
Dne 3. 7. došlo k dopravní nehodě NA Avia jed-

notky Nové Strašecí u obce Jesenice. Při jízdě do-

šlo u nákladního automobilu v protisměru k utr-

žení kola, které čelně narazilo do vozidla jednotky. 

Na místo vyjela jednotka Rakovník a TA Amarok 

z Nového Strašecí. Nikdo nebyl zraněn.

Některé ze srpnových zásahů

Obtížné včely a sršni
Dne 8. 8. večer vyjela jednotka SDH NS k odstra-

nění včel na veřejném prostranství. Po příjezdu 

na místo zásahu bylo zjištěno, že včely nejdou 

odchytit. Proto jednotka propláchla jedním prou-

dem skleněné láhve, kontejner ošetřila sprejem 

a zalepila igelitem vstupy. Na místě byla MěP Nové 

Strašecí.

Dne 1. 8. vyjela jednotka SDH NS k odstranění sr-

šního hnízda. Při příjezdu na místo byla nalezena 

zraněná osoba po pádu z výšky u dotčeného ob-

jektu. Osobě byla poskytnuta předlékařská pomoc 

a po dojezdu ZZS předána ZZS.

Uvězněný chlapeček
Dne 9. 8. ráno vyjela místní jednotka SDH k zá-

chraně chlapečka z uzavřeného rodinného domu 

v Novém Strašecí. Během jízdy na místo se podaři-

lo dům zpřístupnit, událost se obešla bez zranění.

Auto na střeše
Dne 10. 8. ráno vyjížděli hasiči ze stanice Sto-

chov spolu s SDH NS k dopravní nehodě osobního 

vozidla na silnici I/6 u Řevničova. Auto skončilo 

mimo vozovku na střeše. Při nehodě se zranily 

čtyři osoby, které ošetřila přivolaná zdravotnická 

záchranná služba. Hasiči provedli protipožární 

opatření a místo zásahu předali policii.

Srážka s lampou
Dne 10. 8. odpoledne vyjela jednotka SDH NS 

k dopravní nehodě osobního automobilu, které 

čelně narazilo do veřejného osvětlení ve městě. 

Po nárazu došlo k úniku provozních kapalin, byly 

zasypány sorbentem. U OA jednotka provedla 

protipožární opatření a po dojezdu PČR uklidila 

komunikaci.

Požár nízké budovy
Dne 11. 8. večer vyjela jednotka k požáru kóje 

s uhlím do obce Lodenice. Po příjezdu na místo 

zasahovali hasiči vysokotlakým proudem v dýcha-

cí technice a termokamerou. Následně byl proud 

zaměněn za proud se smáčedlem. Na vyskladně-

ní se dále podílely jednotky ze Stochova, Mšece 

a Mšeckých Žehrovic. Po likvidaci požáru byl zásah 

ukončen.

Záchrana slepic
Dne 12. 8. vyjela jednotka SDH Nové Strašecí 

do Kvíce, kde došlo k výpadku energie a zastavení 

ventilace. Celkem 10 jednotek provádělo zkrápění 

ocelových střech a nahradilo výpadek ventilace 

pro 115 000 ks slepic. Po 2,5 hodinách byla zá-

vada odstraněna.

Smrtelná dopravní nehoda   
Dne 13. 8. v 16:19 hodin vyjely jednotky Slaný, 

Stochov a Nové Strašecí, posádky ZZS a hlídky Po-

licie ČR k dopravní nehodě s vyproštěním 2 osob 

mezi obce Smečno a Kačice. Silnice byla v místě 

nehody obousměrně uzavřena. V jednom z vozů 

se nacházeli dva zaklínění lidé v bezvědomí, pro-

to byly na místo vyslány dva vrtulníky LZS z Líní 

a z Ústí nad Labem. Pražský vrtulník tou dobou 

zasahoval u jiné vážné nehody. Hasiči oba vážně 

zraněné vyprostili a společně se záchranáři je re-

suscitovali. U obou byl lékař nucen konstatovat 

smrt. Řidič BMW vyvázl z nehody se zraněním leh-

čího charakteru.

Martin Vondra

Jedna z dopravních nehod, kde SDH zasahoval.  (foto archiv SDH)



13Novostrašecký měsíčník IX / 2020

SPORT

Ve dnech 5.–18. července uspořádal Sbor dobro-

volných hasičů Nové Strašecí tradiční letní hasičský 

tábor v osadě Dancaster u Velké Chmelištné na Ra-

kovnicku. Celý tábor proběhl v souladu s veškerými 

hygienickými opatřeními spojenými s pandemií Co-

vid-19 pro uspořádání letních táborů. Jako téma ce-

lotáborové hry pro tento rok byl vybrán fi lm Jumanji. 

Vedoucí připravili účastníkům pestrý kaleidoskop her 

a soutěží na louce a v lese, učení hasičských doved-

ností, uzlů nebo hry na kytaru. V nepříznivém počasí 

se program realizoval ve velkém krytém stanu. Probě-

hl také noční výsadek, jízda na koni, ukázka MěP NS 

nebo pěší výlet s přespáním na hradě Krakovec.

Poděkování patří našim kuchařům, kteří celou dobu 

vařili pro 58 dětí do 18 let a 21 dospělých vedoucích. 

Dále bychom chtěli poděkovat sponzorům: Elektro-

mont Matějka, Pettom, město Nové Strašecí.

Martin Vondra

Letní hasičský tábor Dancaster 2020

Výlet na Krakovec (foto archiv SDH)

Strážníci na táboře
Dne 16. července se strážníci účastnili letního 

hasičského tábora ve Velké Chmelištné (SDH NS), 

kde zorganizovali pro děti hru paintball. Zatímco 

malé děti střílely pouze na terč, starší nebo otrlejší 

si zahrály hru v lese a poznaly barevnou kuličku 

na vlastní kůži. 

Akce se nám líbila a doufáme, že i dětem. 

Strážníci na táboře (foto archiv MěP)

Klubovna aktivních rodičů a dětí se snaží vytvá-

řet programy pro společné rodinné chvíle. 

Cesta za pokladem skřítka Strašílka proběhne 

letos úplně poprvé, a to v neděli 13. září. 
Start bude 10–11 hod. v parku Texas, cíl Na Ladě, 

kde se na 12. hodinu chystá loutková pohádka 

Hrnečku vař! 

V minulosti jsme již pořádali několik podobných pro-

jektů. Možná jste navštívili Vodní hrátky, Retro hrátky, 

Zachraňte bludičku, Velikonoční stezku či zatím posled-

ní Sportovní den na atletickém hřišti Na Kocourku. 

V tomto roce jsme začali spolupracovat s novou 

českou aplikací pro maminky s názvem Tezu, díky 

Cesta za pokladem skřítka Strašílka
níž máme pěkné odměny nejen pro děti, ale i pro 

maminky. Na Sportovním dnu jsme měli vcelku 

hojnou účast, a to přes padesát malých sportovců. 

Budeme velmi rádi za podobný zájem i na Cestu 

za pokladem skřítka Strašílka. 

Naší cílovou skupinou jsou děti mezi druhým 

až desátým rokem. Úkoly se vždy snažíme vymys-

let tak, aby je všichni účastníci zvládli a bavilo je 

to. Na akci zveme rodiče a jejich ratolesti nejen 

z našeho města, ale i ze širšího okolí. 

Přijďte najít skřítkův poklad a podívat se na po-

hádku, těšíme se na vás! 

Kristýna Vaňková 

Klubovna aktivních rodičů a dětí v Novém Strašecí

Soutěž o kotlík 
plný guláše

Sobotu 19. září odpoledne by si měli v kalendáři 

zaškrtnout všichni labužníci a milovníci omáček, 

především hnědých gulášových. Na fotbalovém 

hřišti proběhne 4. ročník soutěže o Novostra-

šecký kotlík. Na deseti ohništích budou předem 

přihlášení dobrovolníci vařit kotlíkový guláš z při-

děleného hovězího masa. K němu dostanou ještě 

cibuli a dřevo na přikládání, a to je vše. Ostatní 

ingredience včetně vlastního kotlíku, trojnožky, 

kuchařského náčiní a dochucovadel si musí sou-

těžící zajistit sám. Vařit mohou jednotlivci či max. 

dvoučlenné týmy a startovné činí pouhých 46 Kč 

za ohniště. 

Na uvaření se počítá se třemi hodinami. Výsled-

ky bude porovnávat pětičlenná degustační porota, 

která také vyhlásí vítěze soutěže. Po všech cere-

moniích se kuchařské výtvory rozdají a snědí je 

kuchaři i ostatní návštěvníci. Pořadatelka kotlíku 

Gabriela Horáková věří, že strávníků bude i letos 

dostatek, že vůně oblíbeného pokrmu přiláká ne-

jen náhodné kolemjdoucí.

Letošní velikou novinkou bude stánek s tekutým 

občerstvením, příjemně strávenému odpoledni by 

tedy nemělo nic stát v cestě.

Přihlásit se do soutěže je možné do 12. září 

na tel. 605 216 135.

Akce se koná s podporou města Nové Strašecí.

Lída Fafl íková

Velké díky oběma kolegům a hlavně R. Kaupovské-

mu za bezplatnou zápůjčku zbraní. Určitě budeme 

rádi, když se budeme moci účastnit i příští rok. 

Stanislav Jahelka

Zveme vás na burzu dětského oblečení a spor-

tovních potřeb ve velkém sálu pohostinství v Rudě. 

Bližší informace o burze na tel. 605 320 582 Nikol 

Bubancová, Nbubancova@seznam.cz.

Poplatky 15 % z prodeje: 50 ks 15 Kč, 80 ks 30 Kč, 

100 ks 50 Kč.

Burzu pořádají členky Sboru dobrovolných ha-

sičů Ruda.

Burzu dětského oblečení chystají v Rudě
Příjem:
 13. a 14. října 15–16 h

Prodej:
 15. a 16. října 15–18 h

 17. října 9–10 h

Výdej věcí:
 17. října 17–18 h

Ivana Rezková
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Jak jste se zde ocitl?
Do farností jsme přidělováni podle aktuálních 

potřeb nadřízeného biskupa. Ve střídání míst není 

žádná pravidelnost, nevybíráme si, kde budeme 

působit.

V Poříčí jste setrval dost dlouhou dobu, nebude 
se vám stýskat?

Určitě bude a už se i stýská. Ale pomalu si zvy-

kám. Beru přeložení jako výzvu a nový začátek, 

impuls do mého života. Těším se na jiné prostředí, 

lidi, na řešení problémů. Změny na postu fará-

ře jsou dobré i pro věřící. Přinesou nový pohled 

na léta zaběhlé postupy, farář vymyslí jiné věci, 

může mít odlišný přístup. Vcelku je to nakonec 

přínosné pro všechny.

Rakovnicko je asi méně religiózní než Benešovsko.
To ano, ale nemám s tím problém. Nepotřebuji 

mít za každou cenu kolem sebe spousty lidí. Mám 

větší radost z malého počtu opravdových věřících 

než z množství formálních křesťanů.

Už jste se na strašecké faře zabydlel a poroz-
hlédl?

Mám tu byt o dvou místnostech a zbytek budo-

vy slouží potřebám farnosti. Je tu společenský sál, 

kde se konají schůze pastorační rady, scházejí se tu 

různá společenství, chodí sem místní dětský sbor. 

K faře patří i hospodářství s domácími zvířaty, např. 

se stádečkem koz. Pořádají se zde dětské tábory.

Doufám, že stejně jako v Poříčí se po bohoslužbě 

lidé na faře zastaví na popovídání, že se zde bu-

dou slavit svátky či narozeniny, protože i to patří 

do běžného života farnosti. 

Pastorační rada (poradní sbor faráře) mě teprve 

seznámí se všemi potřebami a chodem farnosti. 

Jaké aktivity v novém působišti plánujete?
Mou velkou zálibou je klasická hudba a nemu-

sí být jenom varhanní. Rád iniciuji koncerty, sám 

hraju na violu. Dozvěděl jsem se, že ve Mšeci žije 

známý varhaník Adam Viktora. Je vedoucím vyni-

kajícího souboru Ensemble Inégal, což je hudební 

těleso zabývající se barokní hudbou na vysoké in-

terpretační úrovni. Těším se na seznámení. Zatím 

nevím, jestli se ve zdejším kostele pořádaly kon-

certy, ale moc bych o to stál.

K práci faráře patří i výuka náboženství jako 

nepovinného školního předmětu. Jedna paní uči-

telka se ve Strašecí tím už zabývá, představuji si, 

že budeme úzce spolupracovat. Existuje zde prý 

také společenství křesťanské mládeže, velmi rád 

je poznám.

Strašecká farnost je mojí novou výzvou

Předpokládám, že také povedu se zájemci deba-

ty o Bibli. Tohle všechno se uvidí až po skončení 

prázdnin.

Máte na starosti i stav kostelů ve své farnosti?
Bohužel ano a je to věc, která nás faráře trápí. 

V religióznějších oblastech jako je třeba Vysočina 

nebo jižní Morava se lidé sami starají, aby jejich 

kostel nějak vypadal. Kde je farníků málo, tam to 

není v jejich silách. Snažím se přesvědčit jednotlivé 

obce, že kostel je jejich vizitkou a dost často také 

nejvýznamnější památkou. Bylo by hezké, kdyby je 

jeho stav zajímal, aby se z něho nestala úplná rui-

na. Někde na mé výzvy skutečně slyší. Na schůzích 

zastupitelstev připomínám, že kostely nemusí být 

jen místem pro bohoslužby, ale i krásným prostře-

dím pro společenské aktivity občanů.

Sloučená římskokatolická farnost Nové Strašecí má čerstvě ustanoveného nového faráře. Na jejím území leží patnáct obcí, v některých jsou pravidelně 
slouženy mše. Farním kostelem je strašecký chrám Narození Panny Marie a duchovní správa celé farnosti je zabezpečovaná odtud. Po loňském odchodu 
P. Pavla Váchy zde pouhý rok působil P. Jiří Zeman, kterého od 1. července vystřídal P. Martin Janata. Předtím vedl jedenáct a půl roku farnost v Poříčí 
nad Sázavou na Benešovsku. (Rozhovor s ním se uskutečnil začátkem července.)

Novostrašecký kostel je celkem v pořádku, jen 

se budu muset poprat s vlhkostí. Téměř všechny 

ostatní kostely ale potřebují větší opravu. Vylože-

ná troska tu naštěstí není.

 

Zkušenosti se získáváním dotací na opravy ur-
čitě máte.

Zatím jsem vždy žádal do národních, krajských 

či památkářských fondů, získání dotací je však 

čím dál těžší. Hradíme samozřejmě povinnou 

spoluúčast dotačních titulů. Každá farnost získala 

církevními restitucemi zpět nějaké nemovitosti, 

polnosti, lesy apod., pronajímá je a z jejich výnosů 

se spoluúčast platí. Na zásadní opravy kostelů to 

však nestačí. Žádné další peněžité příspěvky nedo-

stáváme. Finanční část restitucí, kterou církev po-

bírá od státu, je určená na její provoz, na církevní 

školy, hospice, nemocnice.

Jste jako křesťan přístupný i jiným pohledům 
na víru v Boha?

Určitě ano, každý názor vítám. Jsem otevřený 

a připravený k diskuzi a pochopení. Vždy jsem měl 

velmi dobré vztahy s jinými církvemi. Osobně mě 

to velmi obohacuje.

Zapochyboval jste někdy?
V pubertě jsem vztah k Bohu hodně řešil. Jestli 

má vůbec v mém životě nějaké místo. Jakmile jsem 

dospěl k tomu že ano, přirozeně jsem se obrátil 

ke křesťanství, uprostřed něhož jsem vyrůstal.

Neměl jsem potřebu hledat jiné duchovní cesty. 

To ovšem neznamená, že jsem v rámci svého pře-

svědčení neměl otázky.       Lída Fafl íková

Farář P. Martin Janata bude působit v opravdu krásném prostředí (foto archiv redakce)

Nový farář P. Martin Janata (foto Lída Fafl íková)
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Po roční přestávce máme opět možnost podívat 

se na výsledky místních pěstitelů bonsají. Výstava 

v Městské galerii V. Olivy se zase stane součás-

tí městského posvícení ve dnech 12. a 13. září. 

(Pokud nám všem plány nepřekazí covid19) 

Podobně jako v minulých ročnících představíme 

tvarované stromy – bonsaje a zajímavé kameny – 

suiseki. Na vernisáži vyberou představitelé města 

pro ně nejkrásnější rostlinu a sami jsme zvědaví, 

kterou ocení tentokrát. 

Během výstavy budou bonsajisté své stromy 

upravovat, takže myslím, že se opět bude na co dí-

vat. Odprodej některých rostlin bude také možný. 

Aby se lidem exponáty neokoukaly, představíme 

i stromy našich kamarádů, čímž trochu rozšíříme 

počet vystavovatelů. 

Tree sympatie
Skoro by se zdálo, že vše bude stejné jako v před-

chozích letech. Ale přece jen jsme něco nového pro 

letošní ročník připravili. 

Poprvé bychom chtěli do naší soutěže krásy za-

pojit i návštěvníky. 

Plánujeme volbu Tree sympatie, kdy sami mo-

hou vybrat strom, který se jim nejvíce líbí. 

Lístečky k napsání čísla a názvu najdou přímo 

na místě. Výsledky budou sice známé až po vý-

stavě, ale vítěze si pak jistě prohlédneme nejen 

v Novostrašeckém měsíčníku.

My pěstitelé tajně doufáme, že se přihlásí někdo 

z místních, kdo propadl pěstování bonsají. Třeba 

po shlédnutí našich prvních výstav. 

V této souvislosti opět vyzýváme všechny zájem-

ce o radu nebo pomoc s tvarováním či pěstová-

ním, aby neváhali a přinesli své rostliny ke konzul-

taci nebo k úpravě.

Původně jsme chtěli letošní výstavu obohatit 

o ukázky dalšího tradičního japonského umění 

– seppuku (harakiri), ale z obavy, že se nenajde 

dost dobrovolníků, jsme od záměru upustili.

O nejkrásnější bonsaj v Městské galerii V. Olivy

Mějte s bonsajisty trpělivost
Rád bych ještě požádal partnerky a partnery 

bonsajových nadšenců na jakékoliv úrovni, aby 

měli pochopení pro jejich nádherný koníček. Čin-

nost s živým objektem vyžaduje alespoň základní 

péči, jako je zalévání, hnojení, úprava zevnějšku 

– stříhání a ohýbání. 

A to potřebuje čas. Rostliny se vám pak odvdě-

čí vytvořením příjemného prostředí a uklidňující 

atmosféry. Je to nikdy nekončící proces. Tvoříte-

li například sochu, v jeden okamžik je hotová. 

Bonsaj ne. Něco s rostlinou provedete a ona ně-

jak zareaguje. Když konečně dosáhnete vysněné 

podoby, za pár týdnů či dnů odroste a změní se. 

A vy opět přemýšlíte, jak dál. 

Rady závěrem
Dovolil bych si pár rad pro všechny, kteří by 

se do bonsají rádi pustili. Než se na rostlinu vrhne-

te, přečtěte si něco. Knížku, časopisy, weby. Vyhne-

te se největším chybám a možná i vaše očekávání 

dostanou reálnější obrysy. 

Pokud to jde, spojte se se zkušenějším pěstitelem 

nebo klubem. Většinou jsou to velmi ochotní lidé 

a rádi se s vámi podělí o své poznatky. Vyhnete 

se situaci, kdy vykoupíte první obchod, vykopete 

půlku lesa nebo si zlikvidujete zahradu v touze 

dostat rostliny do mísy. Rozmyslete si, kolik času, 

místa i fi nancí jste ochotni, a hlavně schopni, rost-

linám věnovat.

Důležité je místo i přerozdělení na pokojové 

a venkovní bonsaje. Pokud nemůžete mít rostliny 

celoročně venku (zahrada nebo aspoň balkon), 

volte pokojové. Pro začátek si vybírejte takové, 

které hodně vydrží a vyhněte se dražším a chou-

lostivějším druhům. 

Jejich seznam najdete v podstatě v jakékoliv li-

teratuře, webu.

Pavel Šimsa

Všechny zájemce srdečně zveme na první setká-

ní pečujících, kteří se v domácích podmínkách sta-

rají o svého blízkého s demencí či Alzheimerovou 

nemocí. V Novém Strašecí je pořádá organizace 

Dementia I.O.V., z.ú. Scházíme se každé čtvrté pon-

dělí v měsíci, nyní tedy 28. září od 17.00 hodin 
v budově Spolku bubakov.net, Havlíčkova 500, 
Nové Strašecí.

Otázky, které si klademe
Každý, kdo doma pečuje o blízkého člověka, je 

občas postaven před otázku, na níž se nesnadno 

hledá odpověď. Jak vyřešit úřední záležitosti, které 

se týkají maminky, ale ona už se k nim kvůli pokro-

čilé demenci nedokáže vyjádřit? Jak mám správně 

Organizace Dementia nabízí pomoc
jednat, když udělá ostudu v obchodě? Mám opus-

tit zaměstnání, abych se mohla plně věnovat péči? 

Jak se mám rozhodnout, když mi sourozenci s péčí 

nepomohou, ale naléhají, abych ji dala do ústavu 

a přesvědčují mě, že jí tam bude lépe? A pak přichá-

zejí ty nejtěžší otázky: Proč se to stalo zrovna nám? 

A jak dlouho to ještě můžu vydržet? Některé otázky 

lze zodpovědět, stačí se obrátit na někoho, kdo má 

více zkušeností nebo se na danou oblast specializu-

je profesionálně. Odpověď na jiné otázky se hledá 

těžko. Vždy je však velikou pomocí, když se podaří 

objevit „spřízněnou duši“, nebo někoho, kdo umí 

provázet lidi v podobných náročných situacích.

Pokud vás trápí otázky, s nimiž si nevíte rady, mů-

žete se třeba hned obrátit na naše odborníky pomo-

cí chatu. Naleznete jej na adrese https://dementia.

cz/chat/. Díky této aplikaci se můžete přímo z do-

mova poradit se sociálními pracovníky, s psycho-

logem, neurologem, rodinným pečujícím, s právní-

kem, duchovním i s dalšími odborníky. Naši poradci 

jsou tu pro každého, kdo se zajímá o problematiku 

demence a domácí péče. Nabízíme vám i možnost 

přečíst si na našich stránkách blog, v němž paní 

Markéta popisuje své vlastní zkušenosti. Naleznete 

jej na adrese: http://dementia.cz/blog/

Společně se dá vše zvládnout snadněji.

Anna Kolaříková 

koordinátorka neformální péče

telefon: 774 121 827

e-mail: novestraseci@dementia.cz

(Ilustrační foto)

(Ilustrační foto)
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Září je měsíc, kdy sklízíme, co jsme zaseli, kdy 

je všude hojnost a dostatek, kdy si uvědomujeme, 

že jsme zahrnováni mnoha dary. Přináší je příroda 

i život. Můžeme oslavit úrodu čehokoli – švestek, 

jablek, hrušek…

Pojďme si společně udělat třeba švestková povi-

dla. Recept je od mé babičky a já vám ho v plné 

kráse předkládám.

Švestková povidla
Dneska vám prozradím recept na švestková po-

vidla babičky Mařenky. Tento letitý recept, prově-

řený několika pokoleními, je naše rodinné stříbro. 

Recept znám zpaměti, ale vždy, když začíná švest-

ková sezona, tak nedočkavě otevírám starý černý 

sešit mé babičky a pomalu listuji zažloutlými listy. 

Zavřu oči a vidím babičku, jak stojí u kuchyňského 

stolu a vylupuje pecky ze švestek…Takhle začíná 

mé povidlobraní. Recept je o to lepší, že nemu-
síte stát u plotny a míchat. Opravdu se NESMÍ 
ani jednou MÍCHNOUT, aby se neudělala brázda 

vařečkou, pak by se povidla připékala. 

Ne, nepřeslechli jste. 

Za ta léta jsem recept opsala nesčetněkrát. Po-

každé kuchařinky utvrzuji v tom, že důležité je 

opravdu, ale opravdu nemíchat. Nevěřící Tomá-

šové se přesto ujišťují, že vařečku mohou nechat 

odpočívat v šuplíku. Je potřeba mít i správný hr-

nec, nejlépe nerezový se silným dnem. Použijte ten 

největší, který doma najdete. Já mám největší asi 

na 5 l, a pak velký hluboký pekáč s poklicí (oboje 

od Tescomy, a s tímto nádobím to funguje). Využí-

vám oba dva, abych čas povidlům věnovaný efek-

tivně využila. Celková doba vaření je asi 6 hodin. 

Povidel dělám několik várek a časem jsem zjistila, 

že ideální zásoba na zimu je tak ze 30 kg. Milujeme 

je do buchet i taštiček, můžeme je použít do jo-

gurtů, jako přílohu k masům do švestkové omáčky. 

Výborné je jen tak mlsat ze skleničky. Recept jsem 

časem trochu upravila. Předkládám vám variantu 

s třtinovým cukrem. Běžný ocet jsem postupně 

nahradila vinným nebo jablečným octem. Když 

použijete balsamicový, já jsem sáhla po Aceto Bal-

samico od Rapunzelu, tak švestková povidla chut-

nají i ke zvěřině. Snažila jsem se o várku úplně bez 

Oslava sklizně a hojnosti

cukru, ale nebyla jsem spokojena s konzistencí. 

Alespoň mohu dělat další hokusy-pokusy.

Na 1 várku, kterou dávám do 2 nádob (do hrnce 
a pekáče) potřebujeme

7 kg švestek 

1 kg třtinového cukru

0,25 l vinného nebo jablečného octa

2 tyčinky skořice 

1 lžička skořice

2 lžíce rumu

rum na zalití do skleniček

První den
Švestky omyjeme a vypeckujeme (domluvte 

se s kamarádkou, pěkně si popovídáte a práce 

vám jde lépe od ruky). Rovnoměrně švestky roz-

místíme do hrnců, řeznou stranou navrch. Zasy-

peme cukrem, zalijeme octem, do každé nádoby 

tyčinku skořice. 

Nepromíchávejte! Nechte v chladu do druhého 

dne pěkně odpočinout. Nepřiklápějte, aby to dý-

chalo, ale přes hrnce dejte papírovou utěrku jako 

ochranu před muškami. Švestky si pustí šťávu, 

na povrchu bude taková cukrová krustička. 

Druhý den
Hrnec a pekáč dáme na kamna a oboje přiklo-

pené poklicí vaříme asi 1 hodinu prudším varem. 

Poté zmírníme var a vaříme 5 hodin bez poklice 

(opět nemícháme). Mezitím si připravíme sklenice 

a víčka, strčíme do trouby a na 100 °C vysterili-

zujeme (já mám z tohoto množství asi 12 větších 

skleniček). Poté dáme povidlům pár šťouchanců 

šťouchadlem na brambory, přidáme do každé 

nádoby půl lžičky skořice a 1 lžíci rumu. Promí-

cháme a plníme do nahřátých sklenic. Do sklenic 

na povidla dáme lžící trochu rumu, zavíčkujeme 

a já sklenice neotáčím. Máme hotovo. Kastroly 

stačí vypláchnout vodou, nekoná se žádné prac-

né drhnutí. 

My jednu sklenici vždy vyzkoušíme jen tak 

na lžičku.

Vloni jsme měli velkou úrodu hrušek, která po-

třebovala spotřebovat. Aplikovala jsem na ně stej-

ný postup jako u švestek a lepší hrušková povidla 

jsem nejedla.

Povidla jako skvělá náplň do taštiček
280 g špaldové nebo pohankové mouky (klidně 

namíchat půl na půl)

140 g mrkve nastrouhané (jemné strouhání)

140 g másla (ghí)

1 lžička prášku do pečiva

špetka soli

Všechny suroviny smícháme a zaděláme těsto, 

které dáme alespoň na 30 minut do lednice. Po-

kud chcete vyzkoušet celozrnnou mouku (v tomto 

moučníku je výborná), doporučuji nechat těsto 

odležet přes noc. Rozválíme plát asi 8 mm silný 

a větším hrnečkem vykrájíme kolečka. Doprostřed 

každého dáme lžičku povidel a pak kolečko pře-

hneme. Spoje pořádně zmáčkneme a vidličkou 

uděláme ozdobné zoubky. Pečeme na 180 °C asi 

22 minut.

Švestkový koláč bez těsta
Když mi kdysi diagnostikovali problém s moukou, 

přemýšlela jsem, jak dodržet pravidla diety a záro-

veň si pochutnat. Na podzim jsem měla velikánskou 

chuť na koláč se švestkami a mákem. Léčitelka mi 

radila, abych na nějaký čas vynechala i bezlepkové 

mouky. Vyřešila jsem to pak šalamounsky – kolá-

čem bez těsta. Moc jsme si s dcerou pochutnaly, 

a navíc bylo hotovo za zlomek času a velmi lehce. 

Recept se zařadil na náš rodinný seznam.

10 švestek

3 lžíce mletého máku

špetka skořice

Švestky omyjeme, vypeckujeme a položíme 

do pekáčku řeznou stranou nahoru. Posypeme 

mákem, poprášíme skořicí a dáme zapéct do trou-

by na 180 °C asi 15–20 min. Máme hotovo.

Znáte přísloví Kam nechodí slunce, tam chodí 

lékař? My si ho u nás doma trochu přetvořili a ří-

káme Kam chodí láska, radost a veselí, tam necho-

dí lékař. Načerpejte síly do zimní sloty a užívejte 

krásné podzimní dny, kdy slunce zbarvuje listy 

stromů do všech odstínů zlaté a příroda se poma-

lu ukládá k zimnímu spánku. 

Jíme, abychom žili a nežijeme, abychom jedli.
Ivana Pedálová
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Psala se sezóna 2019/20 a novostrašecké Ze-

bry po vydařené a náročné přípravě vstupovaly 

na hřiště s nejvyššími ambicemi, a to probojovat 

se do fl orbalové 1. ligy. Začátek sezony se vyvíjel 

velice dobře, Zebry v polovině základní části ztra-

tily pouze jeden bod. Vidina postupu do první ligy 

se zvětšovala a s ní i samotný výkon a chuť celého 

týmu. Vyhlídky vyšší soutěže byly na dosah, když 

v čele tabulky před Novým Strašecím stály pouze 

soupeřky z pražských Tigers, o kterých jsme už 

věděli, že postoupit nemohou. V tu dobu chybělo 

do základní části pouze šest kol. Aby Zebry nepo-

stoupily, musely by pět utkání prohrát, což bylo 

nemyslitelné. 

S čím však nikdo nepočítal, bylo vypuknutí ko-

ronavirové pandemie, která zasáhla i do světa čes-

kého fl orbalu. Nic nebylo jasné, ale sledovali jsme, 

jak ostatní zvučnější sporty ukončují sezony a uza-

vírají rozehrané soutěže, nehledě na jejich průběh. 

Sen se pomalu rozplýval a s ním chuť i nadšení 

do dalšího ročníku. Frustrace byla tak velká, že ně-

které hráčky uvažovaly o ukončení kariéry. Museli 

jsme tedy učinit kroky, které měly asociaci českého 

První liga fl orbalistek

fl orbalu napovědět, že bychom na první ligu měli 

nárok a zasloužili si ji v další sezoně zahrát. 

Po několika trefných emailech přišla zpětná 

vazba z ČF, že s námi naprosto souhlasí a že nás 

do ročníku 2020/21 řadí mezi kádry první ligy. Sen 

se stal skutečností a novostrašecké Zebry budou 

bojovat v plné síle o co nejlepší výsledky a umís-

tění ve druhé nejvyšší soutěži v ČR. Cílem bude 

určitě probojovat se do play off. Držte nám palce!

Zdeněk Jánský

Florbalové mužstvo Zebry (foto archiv Zdenka Jánského)

Byl to opravdu šťastný fl orbalový leden. Florba-

listky ZŠ v Novém Strašecí vzaly letošní rok jakse-

patří od podlahy a mohou slavit (vpravdě nevšed-

ní a ojedinělý) úspěch – postup do závěrečných 

klání všech tří věkových kategorií.  

Dívky 1. stupně se z krajského kola probojovaly 

do kvalifi kace na celorepublikové fi nále a sportovkyně 

z 2. stupně, tj. kategorie 6. a 7. ročníků a 8. a 9. roč-

níků, jsou dokonce již o krok dále a mají jistou účast 

na republice, tedy závěrečném národním turnaji.

Kategorie 1. stupně, 
krajské kolo – tzv. ČEPS Cup 
Turnaj krajského kola se odehrál v pražských Střešo-

vicích. Dvanáct týmů bylo rozděleno do čtyř skupin, 

přičemž jejich vítězové postupovali do semifi nálové-

ho klání. Zápasy ve skupině propluly novostrašecké 

hráčky bez výraznějších komplikací. Ovšem semifi ná-

le proti týmu Rudné, ačkoli tomu výsledek neodpoví-

dá, řádně prověřilo charakter celé dívčí party. 

„Všechny zápasy probíhaly bez větších problémů 

a očekávaly jsme, že stejné bude i semifi nále. Ale za-

čátek jsme podcenily a nemohly jsme se dostat do zá-

pasu. Nakonec se to ale zlomilo a vyhrály jsme 6:2,“ 

hodnotí semifi nálové klání Ema Hejnová (4. A), která 

byla zařazena do all star turnaje. 

Samotné fi nále nabídlo velmi vyrovnané utkání, kte-

ré bylo napínavé až do závěrečného hvizdu. Trenér Petr 

Chochola soudí, že jej vyhrál ten šťastnější tým, ale dív-

ky si výhru za své nasazení a vůli opravdu zasloužily.

Zlata Matějovičová (5. A) si fi nále pamatuje ná-

sledovně: „Finále bylo nejtěžší, komplikovala ho 

Pravé fl orbalové žně pro ZŠ Nové Strašecí
i nějaká zranění. Velmi nám pomohla naše gól-

manka Nela Doskočilová, která byla poté vyhláše-

na jako nejlepší gólmanka turnaje.“

Kategorie 6. a 7. tříd, kvalifi kace 
na celorepublikové fi nále

Ve kvalifi kaci na celorepublikové fi nále se před-

stavily tři týmy – vítězové Plzeňského, Jihočeského 

a Středočeského kraje. Na vstupence do samot-

ného fi nále ovšem byla volná kolonka pouze pro 

jeden z nich. 

Na úvodu prvního zápasu proti vítězi Plzeňského 

kraje se negativně podepsala nepříjemná a dlouhá 

cesta. „Hráčky ještě nebyly plně koncentrované 

na zápas. Scházel nám důraz a patrná byla i urči-

tá tréma. Výkon byl ovšem lepší každou třetinou, 

a nakonec jsme zvítězili 7:3,“ dodává trenér Petr 

Chochola. „Další zápas jsme měli pevně na našich 

hokejkách již od úvodního hvizdu. Byli jsme důraz-

ní na míčku a hráli jsme nátlakový fl orbal.“ 

Druhý zápas tak skončil přesvědčivým vítězstvím 

novostrašeckých fl orbalistek 5:0.

„Náš tým bych zhodnotila velice dobře. Oba 

zápasy jsme koneckonců vyhrály. V prvním zápa-

se byly nějaké nedostatky, ale ve druhém jsme 

se o hodně zlepšily. Dokonce nás pochválil i pan 

ředitel Chochola, který měl velkou radost, “ ohlíží 

se za turnajem Tereza Brožková ze 7. C. 

Nelze nezmínit vynikající představení gólmanky 

Lucie Viedemannové (6. D), která snad svou bran-

ku obestřela neprůstřelným zaklínadlem.

Kategorie 8. a 9. tříd, kvalifi kace 
na celorepublikové fi nále

Celorepublikové fi nále za účasti vítězných týmů 

Středočeského, Plzeňského a Jihočeského kraje bylo 

až výjimečně vyrovnané. O vítězích rozhodovaly 

i zdánlivé maličkosti a drobné nedůslednosti ve hře. 

Rozhodujícím faktorem se potom ukázal být důraz 

při zakončení. Pomyslným jazýčkem na vahách byl 

skvělý výkon gólmanky Nely Pravdové (8. A), který 

snesl ta nejpřísnější měřítka. 

„Popravdě řečeno, těžší bylo se dostat z krajského 

kola na kvalifi kaci než z kvalifi kace na republiku. Hrá-

ly jsem s dvěma týmy, s Měčínem a Kaplicemi, oba 

zápasy jsme vyhrály. Máme vážně dobrý tým, hraje-

me hodně let spolu a jsme sehrané. To byla obrov-

ská výhoda,“ míní o turnaji Veronika Kučerová (9. A). 

Tato slova potvrzuje i trenér Marek Hartman: „Postup 

z krajského kola se nerodil vůbec lehce a hráčky 

ze sebe musely vydolovat to nejlepší.“

Pokud se na fi nálové celorepublikové klání podaří 

postoupit i dívkám z 1. stupně, bude se jednat o his-

torický úspěch – novostrašecký fl orbal ještě nikdy 

nepostoupil do samotného fi nále ve všech třech ka-

tegoriích. Držme jim tedy palce.

Velký podíl na tomto sportovním úspěchu má be-

zesporu fl orbalový oddíl TJ Sokol Nové Strašecí, Petr 

Chochola, ředitel základní školy. 

Děkujeme všem trenérkám a trenérům, kteří 

se s energií a nasazením věnují novostrašeckému 

mládežnickému fl orbalu. Bez nich by to zkrátka nešlo 

a úspěch hráček je i jejich úspěchem. Oddíl srdečně 

uvítá všechny nové sportovní nadšence. V případě 

zájmu o bližší informace se tak nezdráhejte zavolat 

na telefonní čísla 724 379 173 nebo 734 227 316.  

Tomáš Jun



18 Novostrašecký měsíčník IX / 2020 

SPORT

V sobotu 15. 8. proběhl Na Kocourku 12. roč-

ník tradičního turnaje v hokejbalu O pohár města 

Nového Strašecí. Místní přivítali zajímavé výběry 

z různých koutů republiky a turnaj přinesl atrak-

tivní podívanou. O to více, že se podařilo domácím 

na dvanáctý pokus turnaj vyhrát!

Stejně jako vloni se zúčastnilo šest týmů, hrálo 

se jeden den. 

Ve skupině A se představil obhájce titulu z Lito-

měřic, Plzeň a Karlovy Vary. V béčku změřili síly 

s domácími dva nováčci turnaje – Malé Březno 

a Chlumec nad Cidlinou. Přestože obsazení turna-

je nebylo tak špičkové jako v minulých letech, byl 

Na Kocourku k vidění kvalitní hokejbal. Zhodnoť-

me si průběh v jednotlivých skupinách. 

Skupina A
Zahajovací zápas turnaje přinesl souboj mezi Plz-

ní a Karlovými Vary. Plzeňští neponechali nic náho-

dě a došli si pro tři body suverénním vítězstvím 

7:1. V dalším zápase se Západočechům podařila 

odplata za loňské fi nále, když porazili Litoměřice 

těsně 2:1 a zajistili si postup do semifi nále z první-

ho místa. Bylo jasné, že o druhé postupové místo 

si to rozdají v přímém souboji Litoměřice a Karlo-

vy Vary. A právě tento zápas přinesl snad největší 

překvapení turnaje. Karlovarští se rychlými třemi 

góly dostali do pohodlného náskoku, který se jim 

po drtivém tlaku a dvojnásobném snížení Litomě-

řic podařilo udržet. Na loňského vítěze z Litoměřic 

tak letos čekal pouze zápas o 5. – 6. místo. 

Skupina B
Patřila domácím, kteří se v prvním zápase utkali 

s Malým Březnem. Severočeský výběr přijel s ne-

malými ambicemi, čemuž vždy odpovídala zápa-

sová příprava. Strašečtí hokejbalisté nastoupili 

s několika novými nadějemi v sestavě a celková 

nerozehranost byla v úvodu znát. Tým hrajícího 

trenéra Falaře se i kvůli několika vyloučením ne-

mohl pořádně dostat do zápasu a po prvním po-

ločase zaslouženě prohrával 0:1. Až ve druhé půli 

se Bubáci dostali zpět do hry a v poslední minutě 

se jim zásluhou Romana Omraie podařilo srovnat. 

Následné nájezdy pak žlutomodří zvládli bravůr-

ně, když se prosadili všichni tři střelci – Štěpán 

Lev, Vojta Frolík a Michal Javůrek, čímž si zajistili 

bonusový bod. 

Ve druhém utkání se Strašečtí postavili Chlum-

ci nad Cidlinou. V tomto zápase byl již výkon 

výrazně lepší. Přesto po prvním poločase vedli 

Východočeši poměrem 2:1, když se trefi li ze dvou 

ojedinělých výpadů do domácí obrany. Za Bubáky 

v prvním poločase srovnával na 1:1 agilní Vojta 

Frolík. Po změně stran nejprve srovnal nenápad-

nou střelou Michal Javůrek, aby krásné přečíslení 

2 na 1 po rozehrávce Víti Samšuka zužitkova-

la dorostenecká dvojice Ondra Keder – Matyáš 

Kot. Druhý jmenovaný se trefi l přesně pod horní 

Hokejbalisté slavili historicky svůj první triumf

tyč – 3:2. Takový výsledek vydržel až do konce, což 

znamenalo pro domácí tým zisk 5 bodů a postup 

z prvního místa. 

O druhou postupovou příčku si to v dalším pří-

mém souboji rozdalo Malé Březno s Chlumcem 

nad Cidlinou. Vyrovnané utkání rozhodla dvě mi-

nuty před koncem jediná branka, kterou se poda-

řilo vstřelit Březnu a Chlumec byl při své první 

účasti odsouzen jen k boji o 5. – 6. místo.  

Vyřazovací boje
První semifi nále přineslo jeden z nejhezčích 

zápasů turnaje. Loňský vicemistr z Plzně v něm 

vyzval nováčka Malé Březno. Po půli vedli Plzeň-

ští 2:0 a zdálo se, že kráčí za dalším postupem 

do fi nále. Ve druhém poločase ovšem Březno před-

vedlo velkolepý obrat a čtyřmi góly přetavilo vývoj 

utkání na svoji stranu. Plzeň na gólovou smršť už 

dokázala zareagovat pouze jednou a po výsledku 

4:3 putovalo do fi nále Březno. 

Ve druhém semifi nále vyzvali domácí Karlovy 

Vary. Někteří fanoušci si jistě před zápasem vzpo-

mněli na třaskavé bitvy s tímto soupeřem v play 

off. Strašečtí hokejbalisté ale striktně odmítli ja-

koukoliv dramatičtější zápletku a suverénním 

výkonem si došli pro postup do fi nále. V prvním 

poločase vstřelili rychlé tři branky zásluhou Honzy 

Falaře, Ondry Kučery – první trefa v A týmu a Rad-

ka Ácse, a zdálo se být po zápase. Hosté působili 

unaveným a odevzdaným dojmem a domácí zku-

šeně drželi míček. V závěru poločasu se jim po-

vedlo ještě upravit na 4:0 zásluhou Vojty Frolíka. 

Po změně stran pak náhradnímu brankáři karlo-

varských přidali další góly Honza Falař, Radek Ács 

a Roman Omrai, kteří upravili konečný výsledek 

na vysokých 7:0 a stvrdili strašecký postup do fi -

nále turnaje po dlouhých 10 letech!

V utkání o konečné 5. místo byl úspěšnější 

Chlumec nad Cidlinou, který porazil Litoměřice 

3:2 po samostatných nájezdech. Na vítěze z roku 

2019 tak zbylo až úplně poslední místo.

Souboj o pomyslný bronz přinesl reprízu úvod-

ního utkání turnaje a stejně jako ráno vyzněl i ten-

tokrát lépe pro Plzeň, která Karlovy Vary porazi-

la znovu poměrně vysoko 5:0. Po tomto zápase 

se Kocourek naplnil doslova k prasknutí a vše 

směřovalo k vyvrcholení turnaje. K fi nále mezi do-

mácími hokejbalisty a Malým Březnem. 

Finálový zápas přinesl nejlepší hokejbal z celé-

ho dne. 

Na hráčích již byla znát únava, ale na tu se zkrát-

ka ve fi nále rychle zapomene a oba týmy šly na-

doraz. Vyrovnanému utkání dlouho dominovali 

brankáři na obou stranách. Ve druhém poločase 

Strašečtí stupňovali tlak a dočkali se 5 minut před 

koncem. Přesilovku využil nekompromisní dělov-

kou Štěpán Lev – 1:0. Kocourek aréna byla na no-

hou a domácí mířili za vítězstvím. Hosté se ale 

v závěru dokázali zvednout, a nakonec i vyrovnat 

skóre zápasu. Po 24 odehraných minutách bylo 

jasné, že o vítězi rozhodnou nájezdy. 

Domácí zvolili stejné pořadí střelců jako v ranním 

zápase. Blafák do bekhendu se povedl v první sérii 

Štěpánu Lvovi, zatímco hostujícího hráče vychytal 

brankář Dvořák. Když se pak trefi l znovu i Vojta 

Frolík, měli hosté ve druhé sérii nůž na krku. Lu-

káš Dvořák pozičně vykryl pokus útočníka Malého 

Března a domácí se mohli radovat! 

Na dvanáctý pokus se jim podařilo vyhrát tradič-

ní turnaj O pohár města Nového Strašecí. 

Oslavy si pak náležitě užili s vlastními skvělými 

fanoušky, kterým děkovali za celodenní podporu.

Ondřej Duchoň

Šťastní vítězové (foto Jiří Duchoň)
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O pohár města Nové Strašecí
   1. HBC Nové Strašecí

   2. HBC Dandy Malé Březno

   3. HBC Plzeň-Litice

   4. HBC CSKA Karlovy Vary

   5. HBC Chlumec nad Cidlinou

   6. SHC Killers Litoměřice

 

Celkové pořadí 12. ročníku hokejbalového turnaje
Individuální ocenění

Nejlepší brankář – Dominik Svoboda – Dandy Malé Březno

Nejlepší obránce – Jakub Šiman – Plzeň-Litice

Nejlepší útočník – Vojtěch Frolík – HBC Nové Strašecí

Sestava HBC N. S.: Dvořák (Čadek J.) – Běloušek, 

Duchoň T., Lev, Husák J., Husák Z., Samšuk – Ács, 

Čadek P., Duchoň O., de Fin, Falař, Frolík, Javůrek, 

Omrai, Kot, Kučera, Keder

Jednalo se o další povedený ročník turnaje, který 

měl pro domácí tu pravou zlatou tečku. 

Děkujeme všem fanouškům, hráčům, organizáto-

rům, sponzorům a dalším, co se podíleli na organi-

zaci a hladkém chodu turnaje.

Děkujeme a za rok se na vás znovu budeme těšit 

Na Kocourku!

Ondřej Duchoň

Před třemi nebo čtyřmi lety jsem velmi posmutněl, když jsem se dozvěděl, 

že vedení kopané zrušilo mládež. Chápal jsem, že nebyli trenéři ani peníze, ale 

stejně mě zabolelo u srdce.

Nyní jsem se doslechl, že mládež opět funguje. Moc jsem tomu nevěřil, a tak 

jsem se zašel ve čtvrtek podívat na jejich trénink. Myslel jsem, že se mi to zdá. 

Na fotbalovém hřišti se pohybovalo čtyřicet malých fotbalistů ve třech skupinách 

spolu se šesti trenéry a asi dvaceti rodiči za zábradlím. To hřiště opět žilo. Tak, klu-

ci, tohle má smysl. Nevím, kdo přišel s tím nápadem, ale zrealizován byl skvěle. 

Jak jsem se dozvěděl, byla založena čtyři mužstva mládeže. Nemladší mini-příprav-

ku trénuje Lukáš Mrázek s Martinem Hrbkem, mladší přípravku Miloš Koula s Marti-

nem Bláhou, starší přípravku Ivan Haužvic s Jirkou Jurgovským a mladší žáky Marek 

Hartman. Mužstva mají celkem osmdesát pět hráčů. 

Kluci, jste bouráci!!!        Vladimír Kozel

Znovuzrození mládežnické kopané

V srpnu uplynul právě rok, kdy nás opustil jeden 

z nejlepších fotbalistů naší historie, řevničovský 

rodák, pan Josef Kadraba. 

Jeho otec prodával v obchodě družstva Budouc-

nost v Řevničově, ale když se družstvo přesunulo 

do Rakovníka, stěhovali se i Kadrabovi. Malému 

Josefovi bylo tehdy šest let a tady se poprvé po-

tkal s fotbalem, když chodil s kamarády střílet 

na vrata stodoly. 

Vyučil se obchodním příručím v koloniálu a začal 

pomáhat otci v prodejně zeleniny. Práce ale moc 

peněz nepřinášela, šel tedy raději do místního pi-

vovaru. 

V tu dobu se už výrazně projevoval jeho fotba-

lový talent v dorostu místní Olympie. V sedmnác-

ti letech se objevoval na soupisce A-týmu, a tak 

se pochopitelně brzy objevil v dresu konkurenč-

ního SK Rakovník. Stal se spoluhráčem bývalého 

vynikajícího hráče Sparty i národního mužstva 

Josefa Košťálka, trenérem byl další někdejší skvělý 

fotbalista Oldřich Nejedlý. Oba byli držiteli stříbrné 

medaile z mistrovství světa 1934 v Itálii. Po vojně, 

kterou strávil v pražském klubu Tankista, přestou-

pil do pražské Sparty. Oženil se a pro vyřešení by-

tového problému využil nabídku Josefa Košťálka 

a přestoupil do Kladna. 

 Svůj první reprezentační start absolvoval 

12. 10. 1958 a jako jediný Kladeňák byl nominován 

Josef Kadraba – nezapomenutelný fotbalista
29. 9. 1933 Řevničov – 5. 8. 2019 Praha

na Mistrovství světa v Chile v roce 1962. Původně 

na něj zbylo místo náhradníka. V průběhu turnaje 

byl však trenérem zařazen do centra útoku, kde vy-

držel až do památného fi nále s Brazílií. K postupu 

našich barev až do samotného fi nále přispěl i důle-

žitým gólem v semifi nálovém zápase s Jugoslávií.  

I když týmu fi nále nevyšlo podle představ a Brazil-

cům podlehl, návrat do vlasti byl triumfální a stří-

brné medaile zařadily tyto hráče po bok držitelů 

stříbrných medailí z MS 1934. Josef Kadraba tak 

dosáhl podobného úspěchu, jako jeho učitelé Josef 

Košťálek a Oldřich Nejedlý. V reprezentaci odehrál 

17 utkání, ve kterých nastřílel 9 branek.

Ještě dva roky Josef Kadraba oblékal dres SONP 

Kladno. Pak přestoupil do pražské Slavie, která 

v tu dobu bojovala o postup do nejvyšší soutěže. 

To se jí na jaře 1965 podařilo a Kadraba tu jako 

nejlepší střelec týmu působil ještě další dva roky 

až do příchodu nového trenéra Františka Havrán-

ka. Byl technicky vyspělým hráčem s přehledem 

a citem pro brankové příležitosti a také obávaným 

hlavičkářem. Se 117 brankami se stal členem Klu-

bu ligových kanonýrů. 

Jako staršímu hráči mu hrozilo vyřazení z kád-

ru, a tak se rozhodl využít nabídky na zaměstnání 

ve vídeňské fi rmě Hinteregger s přestupem do fi -

remního fotbalového mužstva jako hrající trenér. 

Josef Kadraba se ocitl v roce 1967 ve Vídni.

Každý rok žádal československé úřady o prodlou-

žení pobytu v Rakousku, ale ani po pěti letech ne-

byla jeho žádost vyslyšena. Po dlouhém zvažování 

všech možných důsledků se Josef Kadraba nako-

nec rozhodl v Rakousku zůstat. V Československu 

byl v nepřítomnosti odsouzen na dva roky odně-

tí svobody a celá situace měla nepříznivý dopad 

i na členy jeho rodiny. V Rakousku hrál Kadraba 

do roku 1979 a trénoval až do svých padesátin 

v roce 1983. Říkalo se o něm, že byl gentlemanem 

fotbalového trávníku. 

Tím zůstal až do své smrti i v civilním životě.

František Frolík

Fotografi e s podpisem J. Kadraby

(foto Vladimír Kozel)
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Zděnek Kudela – trenér, který přinesl kvalitu

Hned v dalším ročníku 1981–82 postoupilo 

A mužstvo do 1. A třídy. Velký podíl na tom měla 

trenérská dvojice K+K, Zděnek Kudela a Jaroslav 

Kubeš. Především Zděnek Kudela přinesl do oddí-

lu nový systém vedení, moderní způsob tréninku 

a novostrašecká kopaná díky němu letěla raketově 

vzhůru.

V sezóně 1985–86 došlo k reorganizaci 1. A tří-

dy, opět byla založena 1. B třída, která byla před-

tím na několik let zrušena. Ze šesti skupin A třídy 

postoupila do jediné nově vzniklé třídy pouze 

mužstva umístěná na prvním a druhém místě. 

Sokol Nové Strašecí byl mezi nimi. Mužstvo v této 

úžasné sezóně reprezentovali: Fiala, Tengler, Kozel, 

Kalina, Jindáček, Hartman, Ducár, Filip, J. Duchoň, 

Mrázek, Veselý, P.Černý, V. Černý, Janoušek, Švec, 

Novotný, Murčo, Bouček, Franěk, Havlíček aj.

1. A třída získala novou reorganizací úplně jinou 

podobu. Díky tomuto úspěchu se soupeři změni-

li jako mávnutím kouzelného proutku. Najednou 

místo Lán, Roztok, Letů, Bránova jezdila do Nového 

Strašecí mužstva Příbrami, Mělníka nebo Berouna.

Vedení oddílu pochopilo, že s tak kvalitními hrá-

či nemůže náš tým dlouhodobě soupeřit, pokud 

by neměl koncepci založenou na dobře fungujícím 

systému výchovy mládeže. 

Tato úvaha se později ukázala jako prozíravá. Sys-

tematickou prací trenérů mládeže společně s pod-

porou základní školy se docílilo toho, že ve městě 

nebyl snad jediný kluk, který by fotbalovým stán-

kem neprošel.

Legendární střelec 
Miloslav Mrázek
Musíme vzpomenout ještě jedno jméno, bez ně-

hož by se tato doba a ani ty pozdější, úspěšnými 

nestaly. Miloslav Mrázek. Fotbalista od pánaboha, 

neuvěřitelný střelec, rozený fotbalový myslitel 

a tahoun mužstva. Jeho jméno se opakuje v celé 

novodobé historii kopané. Před vojnou dostal ško-

lu v kladenském ligovém dorostu. Když se v roce 

1981 vrátil z vojny, pomohl k postupu strašeckému 

A mužstvu tím, že nastřílel neuvěřitelných 48 bra-

nek, a to nehrál celou sezónu. Jeho trestné kopy 

přes zeď byly legendární. Když šel kopat trestňák, 

diváci se sázeli, jestli dá nebo nedá branku. Byl 

to patriot, a přestože ho často lákali k přestupu, 

zůstal Novému Strašecí jako hráč celý život věrný. 

Podle našich odhadů zde tento výjimečný fotba-

lista nastřílel za svůj fotbalový život (hrál 23 let) 

neuvěřitelných 500 branek v kategorii dospělých. 

Dalších 10 let zdejší dospělé mužstvo trénoval.

Neustálé změny ve vedení oddílu 
a trenérských postech
V roce 1988 odešel z postu předsedy oddílu Milo-

slav Pelc, a přestože ve skutečnosti nikdy neskončil, 

mohl se za svým více než desetiletým působením 

100 let kopané v Novém Strašecí – 2. část

na hřišti Na Opukách hrdě ohlédnout. Spolu s ním 

ukončil trenérskou činnost ve fotbalovém oddílu 

i Zděnek Kudela. Úžasný trenér, který vesnický fot-

bal novou moderní metodikou pozvedl na výkon-

nostní kopanou a společně s Mílou Pelcem nastavili 

svým pokračovatelům laťku hodně vysoko.

Bohužel střídání stráží na postu předsedy oddí-

lu, kde se během šesti let vystřídalo 7 předsedů, 

přinesla oddílu mírně řečeno nestabilní situaci. 

Trenéři A mužstva Jaroslav Kubeš a Karel Filip však 

hráče vedli bez větších výkyvů a svojí poctivou 

prací drželi mužstvo daleko od sestupových vod. 

Velkými pomocníky jim v té době byli manželé 

Hartmanovi a Karel Tichý.

V roce 1991 byl v areálu kopané vybudován 

dodnes oblíbený taneční parket s lavičkami. Ná-

sledujícího roku přišly na řadu střídačky a v roce 

1993 občerstvení u vchodu do stadiónu. V tém-

že roce odchází z postu trenéra Jaroslav Kubeš, 

a protože se jeho nástupce nepodařilo včas nalézt, 

zaskakuje na trenérském postu hráčská dvojice 

Mrázek-Ducár st. Kdo čekal propad, ten se mýlil. 

Mužstvo skončilo po podzimu na druhém místě. 

V zimě se trenérskou jedničkou stal Miroslav Iste-

ník, ale po nepodařeném jaru zachraňuje mužstvo 

až v posledním kole soutěže. V další sezóně pře-

bral trenérský post exligový Vladimír Poupa, ale 

nezůstal déle než jeden rok.

Ve vedení A mužstva i celého oddílu docházelo 

k neustálým změnám, zato mládež fungovala skvě-

le. Bylo o ni postaráno těmi nejlepšími. Nejmenší 

vedl Vincek Veselý, Jiří Duchoň a Olda Šlechta, 

žáky Milan Dvořák st. s Janem Zikou ml. a dorost 

Václav Horáček s Otou Fialou. B mužstvo obětavě 

trénoval Karel Filip.

Dorosty pod vedením J. Duchoně a V. Veselého, začátek 80.let (foto archiv Jiřího Duchoně)

Horní řada: V. Švec, J. Duchoň, J. Ducár, J. Kešner, P. Hartman, V. Novotný,

Prostřední řada: M. Pelc, M. Kalina, V. Kořán, J. Novák, M. Douša, K. Tichý, L. Slavík, M. Mrázek

Dolní řada: V. Veselý, J. Janoušek, K. Filip, P. Havelka, O. Fiala, J. Mašek, Z. Kudela cca r. 1985-86 

(foto archiv Jiřího Duchoně)

pokračování na straně 21
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Stabilita oddílu 
a postup do Krajského přeboru
V roce 1995 se předsedou stal Jan Jiříček 

a z radnice podporován Miloslavem Pelcem přine-

sl po letech neustálých změn do vedení klubu klid 

a stabilitu. Po skončení trenérské činnosti u do-

rostu se do vedení oddílu zapojila velmi schopná 

dvojka Václav Horáček a Antonín Koula. V roce 

1996 bylo vybudováno nové zábradlí okolo hrací 

plochy a záchytné sítě za brankami.

V letech 1995–98 trénoval A mužstvo Vladimír 

Kozel, ale po neúspěšném podzimu 1998 ho 

v zimě vystřídala další velká postava novostrašec-

ké kopané Radim Suchánek. 

Velký organizátor, skvěle fotbalově myslící nároč-

ný trenér. Na jaře bezpečně zvládl záchranu 1A tří-

dy a tajně připravoval kvalitní tým pro postup 

do Krajského přeboru. To se mu nakonec k pře-

kvapení všech podařilo v sezóně 2002–3. V této 

době pro Nové Strašecí neuvěřitelný úspěch, pátá 

nejvyšší soutěž. Fotbalisté přepsali historii.

Nečekaná krize i postup
Euforii vzápětí vystřídal šok a rozčarování. Dvojici Su-

chánek-Jiříček bylo oznámeno, že jim radnice nebude 

dál pomáhat s dotací pro mužstva dospělých. Pouze pro 

mužstva mládeže a oni ať to řeší po svém, tedy odcho-

dem z vedení oddílu. S nimi odešlo osm hráčů základní 

sestavy, které si Suchánek přivedl na hostování. 

Byla to největší krize v novodobých dějinách ko-

pané. A mužstvo postoupilo do soutěže, se kterou 

neměl nikdo žádné zkušenosti. Oddíl neměl pení-

ze, ani hráče a neměl trenéry. Odešel předseda od-

dílu a celý realizační tým, který si Suchánek okolo 

sebe vytvořil.

Tak trochu jako bájný Fénix se opět na scéně ob-

jevil Milda Mrázek, který se s Jiřím Boučkem muž-

stva ujali. K nim se přidali Vladimír Kozel s Hanou 

Kaválkovou, MUDr. Václav Češka a obětavci Karel 

Tichý s Václavem Kulhánkem. Záchrana Krajského 

přeboru unikla Mrázkovi s Boučkem jen o vlásek. 

Oni to však nevzdali. 

Zkonsolidovali mužstvo a hned následující rok v se-

zoně 2004–5 ho do Krajského přeboru opět vrátili. 

Neuvěřitelný úspěch. Dalo by se říct – přímo zá-

zrak.

Dokončení v říjnu.

Vladimír Kozel

Basketbal neboli košíková se poprvé objevil 

v českých zemích už na konci 19. století, přesto 

se nestal zrovna masově rozšířeným sportem. Má 

však u nás tradici i oblibu, základnu mladých hrá-

čů organizovaných v basketbalových klubech, má 

své turnaje i národní ligu. Nejvyšší organizací je 

Česká basketbalová federace. Občas se někteří jed-

notlivci zaskví tak, že se stanou členy nejlepších 

světových mužstev a hrají ty nejvyšší soutěže. 

Pod pojmem basket si běžný občan představí 

lesklou palubovku v hale se dvěma koši, do nichž 

se pokouší strefi t míčem po pěti hráčích v každém 

mužstvu, tedy 5 na 5.

Kdo ale slyšel o venkovním basketu 3 na 3 hra-

ném na jeden koš?

Z amerických fi lmů známe scény, kdy se na beto-

novém parkovišti v jakési okrajové průmyslové čtvrti 

města honí pár černých kluků s míčem a sází do vy-

soko zavěšeného koše jeden bod za druhým. To je, 

prosím, pravý streetball, který je dnes vidět i u nás.

Jeho odnoží je zmíněný basket 3 na 3. Hraje 

se převážně venku na ploše sestavené z plasto-

vých dílů, proto hráči používají sálové boty. Sou-

peři mají po třech hráčích v poli, na střídání smí 

být jeden navíc. K dispozici je poloviční hřiště 

s jedním košem, zápas trvá celkem osm minut. 

Sedm běží bez zastavení a teprve osmá minuta 

se přerušuje kvůli autům apod. Nejvyšší trojkovou 

soutěží u nás je Chance 3x3 Tour. Do roku 2019 

byla určená jen dospělým, od letoška byly poprvé 

povolené dvě dětské kategorie U13 a U15 (do tři-

nácti a patnácti let). 

Čerstvým šampiónem nedávno proběhlé Chance 

v kategorii U13 se stal tým Kemperů, jejichž čle-

nem je i žák sedmé třídy ZŠ Nové Strašecí Kryštof 
Brezík. Protože trojkový basket byl zařazen mezi 

olympijské sporty, hrál by s Kempery basket v To-

kiu, kdyby se bývaly konaly Letní olympijské hry. 

K rozhovoru pro měsíčník ho doprovodil otec 

David Brezík. Přinesli s sebou tašku plnou medailí 

a poháry, které Kryštof získal jen za letošní červe-

nec a začátek srpna.

Mistrem ČR v basketu 3x3 je žák 7.B

Amatérský nohejbal
V sobotu 12. září se uskuteční Na Kocour-

ku již 28. ročník tradičního Posvícenského 
nohejbalového turnaje trojic GOGO OPEN. 

Turnaj je určen pro všechny příchozí ama-

térské hráče, registrace je přímo na hřišti 

v sobotu do 9:00 hodin, předpokládaný ko-

nec do 15:00.

Srdečně zve tým GOGO

Proč zrovna basket?
David: Paradoxně vůbec nejsme basketbalová 

rodina. Až se narodil Kryštof a pořád si hrál s mí-

čem. Od malička ho fascinovalo střílení na koš. 

Basketem pobláznil postupně celou rodinu včetně 

svého spíše umělecky založeného staršího bratra. 
Kryštof: Provozuju i atletiku, ale basket miluju. 

Hraju za BK Kladno a hostuju v Sokole Pražském 

a taky jsem členem Kemperů. Hraju pětkový 

i trojkový basket, možná ho mám trošičku radši. 

Je hodně rychlý a napínavý. Na začátku září ale 

pojedu reprezentovat naši základku do Brna v at-

letických závodech.

Kdo jsou Kempeři?
David: To je vítězný tým turnaje Chance 3x3 

Tour v kategorii U13. Kluci se poznali na kempu 

trojkového basketu v Lounech. Do té doby spolu 

nikdy nehráli. Zkusili to společně na Chanci 3x3 

v Plzni a vyhráli hned všechny zápasy. Turnaje 

Chance proběhly na šesti místech republiky, vítě-

zové se utkali ve fi nálových soubojích 27. červen-

ce v Praze. Kempeři vyhráli po strašně napínavém 

a dramatickém zápase, v prodloužení dali koš jako 

první.

Jaký je rozdíl mezi streetem a trojkovým bas-
ketem?

Kryštof: Street je míň uspořádaný, takový divo-

čejší. Není tolik svázaný pevně stanovenými pra-

vidly. Základní věci jsou stejné. Hraje se 3 na 3 

na půlce hřiště a na jeden koš. Street ale trvá 

10 minut a fauly se neposuzují tak přísně. Hráči 

je sami hlásí, hodně je to o důvěře, ctí se fair play. 

Hrací plochou je asfalt, upadnout tam dost bolí.

Prý jsi hrál street přímo na americké ulici?
David: Byli jsme spolu v Texasu na zápasu NBA, 

to byl obrovský zážitek vidět největší hvězdy hrát 

naživo. Potom, ačkoliv nás místní odrazovali, vyda-

li jsme se nazdařbůh do ulic.

Kryštof: Moc jsem si přál zahrát s místními čer-

nými kluky, tak jsme zašli do čtvrti, kde se údajně 

street provozuje. Opravdu jsme narazili na zápas 

a oni mě nakonec nechali s nimi hrát.

David: Není jen tak, aby mezi sebe někoho cizí-

ho přibrali, natož bělocha. Ale sklidil od nich po-

chvalu, takže další velký zážitek.

Jaký máš sen do budoucna?
Kryštof: Hrát za nejlepší světové týmy, nejlíp 

v NBA v Americe. Teď ale jdu teprve do sedmičky. 

Po základce bych chtěl na sportovní gymnázium 

a pak se uvidí.

David: Pro nás rodiče je nejdůležitější, aby měl 

v pohodě školu. Zatím se to daří, na vysvědčení byly 

samé jedničky. Ve sportu ho budeme dál podporovat, 

máme pochopitelně velkou radost z jeho úspěchů.

Lída Fafl íková

Kryštof a David Brezíkovi s trofejemi (foto Lenka Pelcová)

pokračování ze strany 20



22 Novostrašecký měsíčník IX / 2020 

HISTORIE

Letošní velká výročí, zakončená dvacítkou, 

se týkají i počátků husitské revoluce. Českou his-

toriografi i obohatila monumentální kniha o Janu 

Žižkovi, která je o hodně více než biografi í nepo-

razitelného válečníka. K našemu regionu se ale 

vztahuje minimálně. Rakovnicka se v posledních 

letech více dotkl spor o pobyt či význam pobytu 

mistra Jana Husa na Krakovci před jeho odjezdem 

do Kostnice. 

Nebudeme se do této problematiky pouštět, 

poučený čtenář si k ní v případě zájmu jistě na-

jde cestu sám. Spor se právem zařadil do vývoje 

našeho dějepisectví a vedle stránky odborné obsa-

huje i rovinu etickou, neboť jak už to bývá i mezi 

historiky, opustil načas vědecké pole a přenesl 

se do oblasti osobních útoků a ironických průpo-

vídek. Nicméně se zdá, že historikové již s novým 

posunem nepřijdou, dokud neobjeví nové prame-

ny. Krakovec zatím hájí své pozice, a i když nelze 

Husův tamní pobyt explicitně doložit, nelze zrovna 

tak dokázat opak ani přesvědčivě vyvrátit indicie, 

které pro přítomnost i nepřítomnost slavného mi-

stra na Krakovci svědčí. Podobně nejde s jistotou 

uzavřít otázku, zda Hus vyrazil do Kostnice z Pra-

hy, nebo z Krakovce. Argumenty najdeme ve pro-

spěch obou variant. 

Celé Rakovnicko pak po dobu husitských bouří 

stálo poněkud stranou. Odborníci se snad shod-

nou v tom, že Jan Hus zdejší oblast příliš ve své 

době neovlivnil. Ale jak to souvisí s jeho (ne)pů-

sobením na Krakovci? Jistě svou roli hrála skuteč-

nost, že se nejedná o region, kde by různé hereze 

a nepokoje zapouštěly hlubší kořeny, jako tomu 

bylo v jižních a ve východních Čechách i v dalších 

oblastech. Křivoklát, místní správní centrum, držel 

za husitských válek Aleš Holický ze Šternberka, 

přívrženec Zikmunda Lucemburského, avšak spíše 

pragmaticky lavírující katolík, jemuž nedělalo po-

Úlomky z husovské tradice v Novém Strašecí

tíže se podle potřeby přiklonit ke kalichu a který 

celé panství uhájil před velkými otřesy. Křivoklátští 

manové jistě linii svého pána drželi, podobně i ne-

velká městská centra, Rakovník a Strašecí.

Strašecí a Hus 
ve středověku a raném novověku 
Pokud nejsme schopni rozřešit výše nastíněné 

otázky, pro naše město už teprve nedoložíme té-

měř nic. Pevnějším bodem zůstává strašecký farář 

Jakeš, který v městečku působil po celou dobu 

husitské revoluce, v letech 1419–1436, a zcela 

jistě nebyl utrakvista. Posléze odešel na farnost 

v Nedvědicích u Soběslavi, kam jej uvedl probošt 

premonstrátského kláštera v Louňovicích, chráně-

nec Rožmberků. Aleš Holický, katolický pán, byť 

tolerantní k utrakvistům, byl jako zástavní držitel 

Křivoklátu zároveň patronem kostelů na panství 

a měl kontrolu nad faráři. Nedvědice se díky své 

poloze staly předmětem sporů mezi Rožmberky 

a Táborem a Jakeš odešel z dosud poklidného Kři-

voklátska na horkou půdu. Už roku 1437 zapsal 

král Zikmund louňovické statky, včetně Nedvědic, 

Táboru a Aleš Holický v té době více vystupoval 

proti katolíkům. Důvody odchodu Jakeše ve zma-

tené době neznáme a zrovna tak si nejsme jisti 

jeho postoji. Nevyplývá však odtud, že by Straše-

cí bylo přísně utrakvistickým městem, nejvíce lze 

uvažovat o jisté toleranci. Pokládat rok 1436 (od-

chod Jakeše) za počátky utrakvismu ve Strašecí, 

jak uvádí František Vacek, je odvážné.

V 15. století, kdy žili Husovi pamětníci, přímý 

ohlas u Strašeckých tedy nedoložíme. Křivoklát byl 

po odchodu Holického vrácen koruně a patronátní 

právo drželi čeští králové. Budeme se muset posu-

nout dále. Autentické Husovy myšlenky se měnily 

v tradici, v náboženský, myšlenkový, kulturní i ná-

rodní odkaz. Jeho stopy už v našem městě zachy-

tíme. Kališnictví se stalo nedílnou součástí našich 

zemí a dále zapouštělo kořeny. Králové museli do-

držovat kompaktáta a přijímání podobojí ztratilo, 

aspoň prozatím, revoluční osten. 

S utrakvismem vstoupilo Strašecí do 16. století, 

kalich někdy po husitských válkách město jistě 

přijalo. Jako prvního faráře po Jakešovi doložíme 

až Václava Rosu, jenž tu pobýval v roce 1528 a byl 

kališník. Rosa je také jedním z těch, kteří vystupu-

jí v nedávném sporu o Husův pobyt na Krakovci. 

Vyznačoval se totiž několika zvláštnostmi. Jednak 

velmi často fl uktuoval po četných farnostech, 

byl neustále v pohybu a nikde nevydržel delší 

čas. Zemřel snad roku 1560 v Unhošti. Liboval si 

také ve sběru různých rukopisů. Už v roce 1517 

vlastnil jednu z raných Husových postil (opis již 

z roku 1414), do níž si o patnáct let později zapsal 

(mylnou) poznámku, že ji Hus sepsal na Krakovci. 

Tento rukopis je dodnes dochovaný. Rosa si také 

pořizoval různé poznámky o svých pobytech, které 

v roce 1879 vydal F. Menčík. Díky těmto zápiskům 

víme o jeho strašeckém působení a o pozoruhod-

ném vztahu s místním učitelem a s obcí. Nezajímá 

nás zde Krakovec, ale to, že v roce 1528 mělo Nové 

Strašecí kališnického faráře, který vlastnil Husův 

text, navíc opis ještě z doby mistrova života. Zda 

to mělo přímý vliv na místní obyvatele, nemůžeme 

rozhodnout, ale město si ponechá kališnickou tvář 

až do bělohorského období.

Také pozdější faráři 16. století byli nekatolíci. 

O nich podrobně referuje František Vacek, stručně 

jsme se jim v minulosti věnovali i my na stránkách 

měsíčníku. Zmínili jsme kněze Ondřeje, jenž byl 

na strašeckou faru ustanoven konzistoří podobojí 

v roce 1534. Kázal učení, které se odlišovalo od sta-

rokališnictví, tedy původního husitského utrakvis-

mu. Přinášel tak nové protestantské prvky, nejspí-

še pod vlivem luteránství, což představuje velmi 

raný příklad. Jan Hus však setrvával po celé před-

bělohorské období v patřičné úctě, ač konkrétních 

dokladů ve městě mnoho nemáme. Nejviditelnější 

je datace v korespondenci podle mistrova svátku, 

slaveného utrakvisty v den jeho upálení, kdy přijal 

mučednickou smrt. Často se přidával i svátek Je-

ronýma Pražského, Husova přítele a univerzitního 

kolegy, upáleného v Kostnici 30. května 1416. Oba 

v očích utrakvistů náleželi do církevního kalendáře 

mezi ostatní světce. 

Datace v listech podle svátku obou mistrů není 

nic výjimečného, ve své době se vyskytovala běž-

ně. Používali ji ve všední korespondenci i okolní 

města Slaný a Rakovník, jež se k velkým reformá-

torům hlásila. Už 6. července 1563 napsalo měs-

to Rakovník, které si drželo své patronátní právo, 

list do Nového Strašecí adresovaný knězi Pavlovi 

(Pikovi) a nabízelo mu místo na tamní faře. List 

končí datační formulí: Dán v úterý den památ-

ný mistra Jana Husi léta 1563. Podobně v roce 

Husovy oslavy na dnešním Tyršově náměstí údajně v roce 1913
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1574 přeposlal Rakovník připomínku o zaplacení 

dluhu. Formule je obdobná: Dath v středu po pa-

mátce mistra Jana Husi létha 1574. Jiný list pak 

Rakovník poslal Strašeckým ve čtvrtek po pa-

mátce mistra Jana z Husince léta 1590. Naposle-

dy se tak stalo v době výbuchu českého stavov-

ského povstání, kdy 9. 7. 1618 přidali Rakovničtí 

k Husovi i Jeronýma: Dat v pondělí po m. Janovi 

z Husince a Jeronýmu Pražském 1618. U listů 

poslaných ze Slaného doložíme tento jev jen 

jednou, v roce 1613: Dat v pondělí po památce 

dvouch mučedlníkův českých m. Jana z Husince 

a m. Jeronýma l. 1613. Důraz na mučednictví 

je příznačný ve zjitřené době, kdy po vydání Ru-

dolfova majestátu probíhaly četné zápasy mezi 

katolíky a nekatolíky, mimo jiné o obsazení far, 

jako tomu bylo ve Strašecí. 

Přímo v Novém Strašecí se setkáme s Janem Hu-

sem v datační formuli v pozemkové knize. Zápis je 

uveden ke dni 17. 6. 1616, tedy krátce po porážce 

známé strašecké vzpoury proti katolickému knězi 

Skerovi, kterou král vyhodnotil jako odpor proti 

vrchnosti. V zápise je odkaz na svatební smlouvu 

mezi kovářem Alexandrem Vesthauzem a Annou, 

vdovou po Kryštofu Ničovi, uzavřenou při svátku 

svadebním léta 1614 den památný mistra Jana 

z Husince. Zapisovatele neidentifi kujeme, rozhod-

ně ale nejde o vypovězeného účastníka odporu pí-

saře Václava Noska, který už předtím musel město 

opustit. Přisuzovat další významy zápisu Husova 

jména do úřední knihy právě v této nelehké situa-

ci, kdy Strašecí dočasně přišlo o své právní posta-

vení, by však byla spekulace.

Moderní doba 19. a 20. století 
Náboženské zvraty kolem Bílé hory připomínat 

nebudeme a barokní dobu, která Husa neviděla 

ráda, aspoň prozatím obejdeme. V Novém Straše-

cí přetrval kult Panny Marie v podobě zasvěcení 

kostela, na počátku 18. století se přidali módní 

světci Jan Nepomucký a svatý Isidor. Ani Václav 

Preinhelter, myšlenkově ukotven spíše v barokní 

době, Husa nezná. Zastavíme se u obrozenského 

19. století, od kterého očekáváme, že navrátilo 

Husovu tradici i do našeho města. 

První zmínku jsme nalezli u Josefa Alexandra 

Dundra (1802–1874), Preinheltrova žáka, ob-

rozenského nadšence a pracovníka Knihovny 

Národního muzea. O této kuriózní postavě jsme 

se kdysi zmínili a později se ještě zaměříme 

na jeho rukopisy o dějinách města, které obsahu-

jí spoustu výmyslů a fantazií. Vše ale komplikuje 

fakt, že Dundr se dostal k množství pramenů, 

spolupracoval s Františkem Palackým, pro nějž 

pořizoval četné opisy, takže leccos se mu dostalo 

do rukou a fi kci míchal s ověřenými fakty. Ale to 

teď není důležité. Dundr často psal o tom, jak 

během husitských válek bylo Strašecí zničeno, 

podobně jako celý kraj. Už v roce 1821 uvedl 

o Budči, Žehrově, Sobínu a Stochovu, že nad-

jmenovaní hradové a města jsou dílem od Žižky 

a jiných nepřátel rozemleti. Ve svých rukopisech 

pak opakuje, že Strašecím projížděl Jan Hus, 

když se z Prahy odebíral na Krakovec, a že kázal 

v celém kraji. Jako skriptor Muzea a pomocník 

Palackého jistě znal Staré letopisy české a dal-

ší pozdější texty, jež nás o Husově přítomnosti 

na Krakovci zpravují. Co nenašel, tak si vymyslel. 

Hus přicházel do módy se vzmáhajícím se ná-

rodním hnutím a nesl s sebou všeobecně známé 

symboly. Husův kult pěstovaly české spolky, novo-

strašecký Čtenářský spolek, založený roku 1864, 

pomáhal organizovat uvedený J. A. Dundr se svým 

bratrem Václavem Jiřím. Husitskou tradici rozvíjeli 

sokolové. První veřejné cvičení místní tělocvičné 

jednoty proběhlo 7. srpna 1870 při oslavách Jana 

Husa. Rok předtím se konaly Husovy sokolské 

oslavy v Rakovníku – roli zde hrálo domnělé výročí 

mistrova narození a opět Krakovec. 

V červenci 1903 se zástupci novostrašeckého So-

kola účastnili položení základního kamene Husova 

pomníku v Praze a na počátku první světové války, 

v roce pětistého výročí Husova upálení (1915), za-

sadili žáci z místního Sokola na náměstí Husovu 

lípu, a to ve spolupráci s Okrašlovacím spolkem, 

který navíc požádal městskou radu o přejmenová-

ní Rakovnického předměstí na Husovo náměstí. 

Proti husovským vzpomínkovým akcím se tehdy 

postavila místní katolická farnost. Sokol se ještě 

v roce 1916 pokoušel zrealizovat přednášky s te-

matikou Jana Husa. Snad z roku 1913 se dochova-

la poměrně bizarní fotografi e se scénickým vozem, 

který na dnešním Tyršově náměstí veze spoutané-

ho mistra i s hranicí, obklopeného biřici a katolic-

kými kněžími. Hus byl připomínán až teatrálně. 

Za první republiky, vždy v předvečer Husova 

svátku, oslavy, spojené s průvodem městem či 

s přednáškou, pokračovaly. Na starosti je měla 

Místní osvětová komise ve spolupráci se spolko-

vými organizacemi. Za zmínku stojí i velká slav-

nost 500. výročí úmrtí Jana Žižky, která podle 

městské kroniky proběhla v roce 1924 za účasti 

3 000 diváků. 

Jak jsme naznačili, Jan Hus se dostával i do ná-

zvů veřejných prostranství. Poprvé se objevil v ná-

vrhu na pojmenování ulic na jaře 1895, kdy začala 

pracovat příslušná komise obecního zastupitelstva. 

Vedle dalších význačných jmen se objevila Husova 

ulice a Žižkovo náměstí, které si svůj název udrželo 

dosud. Hus získal ulici mezi dnešním Smetanovým 

a Komenského náměstím, avšak ta byla později 

zahrnuta do ulice ČSA. Z názvů prostranství se tak 

Hus vytratil. Až novodobě získal svou ulici při par-

celaci někdejšího Mšeckého sídliště. 

Uvažovalo se také o pomníku. V roce 1904 vydal 

svůj Soupis památek slánského politického okresu 

Ferdinand Velc. V kapitole o Novém Strašecí uvedl 

k soše Jana Nepomuckého stojící tehdy na náměs-

tí: Místní pověst dí, že tu místo sochy sv. Jana Nep. 

stávala socha mistra Jana Husa, která po válce 

třicetileté podobou svatého Jana zaměněna byla. 

Nejsou pro to samozřejmě žádné doklady, není ani 

jasné, zda zmíněná „místní pověst“ měla hlubší 

kořeny. Po vzniku Československé republiky pada-

ly návrhy, zda sochu neodsunout a nenahradit ji 

jiným význačným mužem. V roce 1919 to měl být 

J. A. Komenský, v roce 1924 a opakovaně 1929 

to měl být Jan Hus. Ani jeden návrh se na tehdej-

ších zastupitelstvech neprosadil a Nepomuckého 

nahradil až v roce 1957 Rudoarmějec. 

V meziválečném období rozvíjela husovskou 

tradici nově vzniklá Církev československá. Na Ra-

kovnicku se tato náboženská organizace stavěla 

do čela známých akcí spojených s Krakovcem 

a velkou roli zde sehrála farnost v Lišanech, odkud 

se šířil vliv církve také na Novostrašecko. V roce 

1951 získala místní organizace CČS ve Strašecí 

svou modlitebnu v bývalé synagoze. Zde se tradi-

ce milovaného mistra udržuje dodnes. 

Jan Černý

Někdejší Husova ulice na počátku 20. století
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KALENDÁŘ AKCÍ / INZERCE

5.–7. září

Posvícení v Pecínově

6. září

Ovečka Shaun ve fi lmu: Farmageddon 
– animovaná pohádka

Kinokavárna NKC od 15 h

Vstupné 80 Kč

7. září

Josef Fousek – koncert, přesunuto z března
NKC od 19 hodin

Vstupné 130, 150 Kč předprodej

             150, 170 Kč na místě

9. září

Václav Větvička – beseda, přesunuto z dubna
Městská galerie V. Olivy od 16 hodin

Vstupné 60 Kč

10. září

Zmizelé Sudety – výstava
Muzeum T. G. M. NS

Kalendář akcí – září
11.–14. září

Posvícení v Novém Strašecí
Výstavy 100 let fotbalu, 30 let skautingu, 

Podzimní květiny SOU NS

MěÚ 10–18 hodin

Výstavy včelařů a bonsajistů

Městská galerie V. Olivy 10–18 hodin

13. září

Cesta za pokladem skřítka Strašílka
– bojovka pro děti

Tezu a Martina Černá

Start Park Texas 10–11 hodin

Cíl Na Ladě, pohádka Hrnečku Vař! od 12 hodin

14. září

Průvod o Pěkné
Sraz v 9.30 hodin na Komenského náměstí

15. září

Kolonizace českých zemí v 11. a 12. st. 
– přednáška Klubu cesty za poznáním

Muzeum T. G. M. od 17 hodin

16. září

T-Mobile Olympijský běh 

(registrace pouze on-line do 6. září)

Start Na Kocourku v 18 hodin

Setkání s písničkou
NKC od 15 hodin

Vstupné 60 Kč

19. září

Výstava hlavy Kelta s doprovodným programem
Slavnostní sál MěÚ

Komenského náměstí – hudební produkce

Prostranství před kostelem – keltský tábor

10–18 hodin

Novostrašecký kotlík – soutěž

Fotbalové hřiště od 14 hodin

21. září

Samotáři – fi lm pro dospělé

Kinokavárna od 19 hodin

Vstupné 90 Kč

22. září

Michal Šindelář – koncert

NKC od 19 hodin

27. září

Kouzelné křesadlo – pohádka

NKC od 15 hodin

Vstupné 30 Kč děti/45 Kč dospělí

30. září

Novostrašecký běh 
přesunuto z jara

KAMENICTVÍ 
LADISLAV 
HUMPÁL

Slušnost, spolehlivost, kvalita

pomníky a hrobky podle požadavku zákazníka nebo z nabí
více než 50 ti pomníků
nápisní desky, sekání písma do kamene, zlacení, stříbření 
písma, portréty, keramická fota, doplňky 
(svítilny, vázy, kříže, svíčky apod.)
odborné čištění a konzervace pomníků, rovnání, dlažby okolo 
pohřební práce, kopání hrobů, ukládání uren
odstraňování náhrobků, u kterých byl ukončen nájem
prodejní výstava pomníku denně 8–18 hod. po dohodě i m
za zákazníkem i dojíždíme a poradíme přímo na konkrétním
hřbitově nebo odvezeme do firmy a zpět
krátké dodací lhůty se zárukou 60 měsíců, ceny předem  
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Prodej slepiček
29. 9. a 25. 10. a 15. 11. 2020 

Nové Strašecí u Sokolovny v 11.20 hod.

Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá, 

Dominant ve všech barvách, Green Shell typu Arauka-

na a Dark Shell typu Maranska. 

Stáří 15–19 týdnů, cena 169–229 Kč/1 ks.

Při prodeji slepiček – výkup králičích kožek – cena 

dle poptávky. 

Informace: po–pá 9–16 hodin. 

tel. 601 576 270, 728 605 840, 

www.drubezcervenyhradek.cz
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SPOLEČENSKÁ RUBRIKA / INZERCE

Dne 7. září uplyne 100 roků od narození 
pana Františka Čížka, známého automechanika. 
Dne 16. května uplynulo 13 let od jeho úmrtí.   

Za tichou vzpomínku děkují všem manželka 
Věra, dcera, vnučky a pravnučky.

Dne 4. září uplyne 5 let od doby, kdy nás navždy 
opustil pan Miroslav Kougl.

Stále vzpomínají rodina a přátelé

Společenská kronika

Dne 28. dubna by se dožil 77 let 
pan Josef Kocman.
Dne 14. září uplynou 2 roky od jeho skonu.

Kdo jste ho znali, věnujte mu tichou vzpo-
mínku.

Přítelkyně s rodinou

Kdo v srdcích žije, neumírá.  

Dne 9. září vzpomeneme úmrtí námi milova-
ného pana Františka Poláka z Nového Strašecí, 
kdy uplyne již 7 let od jeho náhlého odchodu. 

S úctou a láskou stále vzpomínají děti s rodinami. 

Dne 16. 9. uplyne 27 let, co nás navždy 
opustil pan Ladislav Krumphanzl.

Stále vzpomíná dcera Jana a vnoučata 
Martin, Marcela a David.

Dne 14. září uplyne 20 let od úmrtí našeho ta-
tínka a dědečka pana Václava Kulhánka. 

Kdo jste ho znali a měli rádi, vzpomeňte 
s námi.

Syn Václav, dcery Věra a Pavla s rodinami. 
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PRODEJ CHOVNÉ DRŮBEŽE (z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují kvalitu a vysokou užitkovost)

Prodej 7. 9. 2020 ve 13 hodin v Novém Strašecí u Pošty – pod školou
Kuřice černé, červené, kropenaté   stáří: 12–18 týd.  cena: 140–200 Kč

Kuřice bílé /nesou bílá vejce/     12–18 týd.   140–200 Kč

Kuřice sussex /hnědá vejce, vysoká užitkovost/   12–18 týd.   140–200 Kč

Chovní kohoutci      12–18 týd.   140–200 Kč

Info a objednávky: Gallus Extra s.r.o., Hubenov 20, 588 05 Dušejov, tel. 567 212 754, 567 214 502, 

  mob. 731 701 331, 734 833 158 po-pá 7-15 h, email: info@prodej-drubeze.cz, www.prodej-drubeze.cz
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CO SE NEVEŠLO

Infocentrum v NKC
Většina Strašeckých 

o jeho existenci má 

alespoň zdání, méně 

už o jeho nabídce. 

Jeden nikdy neví, kdy 

se mu zdejší propa-

gační materiály mů-

žou hodit, a proto je 

připomínáme.

Brožura Nové Strašecí 
je čerstvě aktualizo-

vaná. Zájemce v ní 

najde vše podstatné 

o městě, jeho památ-

kách a zajímavos-

tech, o turistických 

možnostech.

K dispozici jsou propagační tiskoviny a tipy na výlety do okolí včetně 

cyklistických map.

Nechybí dřevěné turistické známky, kovové štítky na turistické hole, ob-

líbené magnetky ani nové vizitky do turistických deníků nebo pohledy.

Prodává se zde Novostrašecký měsíčník a knihy o Novém Strašecí.
To vše lze pořídit v kanceláři kulturního centra zdarma či za minimální 

ceny, navíc s milým úsměvem zdejších ochotných pracovnic.

-lf-
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